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CF GZRALZ A.R2RCNG 

I, Gerald Armstrong, hereby swear under the pains and 
penalties of perjury as follows: 

I became involved with Scientology in 1969 in 
British Columbia, Canada. In Los Angeles, California in 1971, I 
joined Scientology's Sea Organization, then the group of the 
most "elite" of Scientologists who worked directly for L. Ron 
Hubbard. The Sea Org was then promoted. as "Roe's personal 
crg." I rained in the Sea Org until De^ember 1981. 

2. within a week of joining the Sea Org, I was ordered 
to the "Apollo" or "Flag," the flagship of the organization, 
then in Tangiers, Morocco. I remained on board, except for a 
few missions (specific operations or programs given to a group 
of individuals sent by the Sea Org Operations Bureau to carry 
out) ashore, until September 1975. Throughout 1972 and 1973, 
was the ship's "legal" representative, responsible for dealings 
with immigration, the port authorities, customs, police, 
shipping agents, and ship and crew documents. In 1974, I held 
ship public relations positions and was responsible for 
promoting the ship and our activities aboard to the local people 
in the ports we visited. Ir late 1974, I became the ship's 
intelligence officer, a position I held until I left the 
"Apollo." 



3. In the fall cf '975, 7  transferred from the 
"Apollo" to a land base being established in Florida. 
Eventually all the crew and students came ashore to Florida, 
leaving only a skeleton crew on board to sell the vessel. A 
temporary base or staging area was set up in Daytona Beach. I 
worked in Daytona Beach in the intelligence bureau in the 
Guardian's Office (GO). The GO then contained 4 major bureaux: 
Intelligence, Public Relations, Legal and Finance. It was the 
semi-autonomous militant brmnr"t of Scientology, all pcwerful in 
all organizations. The head of the GO, under L. Ron Hubbard, 
was his wife, Mary Sue Hubbard. 

4. At the beginning cf December 1975, I was sent on a 
mission to set up a communications unit for L. Ron Hubbard in 
Dunedin, Florida about six (6) miles from Clearwater where the 
permanent Flag T-And.  Base was then being established. I worked 
in Hubbard's counications unit in Dunedin until the end of May 
1976, when I travelled to Culver City, California to set up 
another communications unit for Hubbard. 

5. In Culver City, because I got into an argument with 
Mary Sue Hubbard's. Communicator (secretary), Hubbard deemed me a 
"security risk" and gad me removed from the property by the US 
head of GO intelligence, Dick Wiegand Hubbard had me locked up 
and guarded for three (3) weeks in the Scientology intelligence 
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office in Los k _les. At the end of 	time, he ordered me 
and my wife, Ter7i, back two, 

•••• •• Florida, 4.• the Clearwater base. 

6. In Clearwater, a telex from Hubbard awaited Terri 
and me ordering us into the Rehabilitation Project Force (RPF), 
a virtual prison Hubbard had created for any Sea Org members 
whom he considered were in violation of or "counter-intention" 
(CI) to his orders or policies. I spent from July 1, 1976 
through December 1, 1977 in the RPF, a total of 17 months 
During about a year of my sentence, I was, within the RPF, in 
charge of it, incloing all but the last few days the plaintiff, 
Tonja Burden, spent in the RPF. 

7. Shortly of ter "graduating" from the RPF, I 
transferred with Terri to the Cammodore's Messenger Organization 
(CMC) unit in Los Angeles. The cno, in which I was never 
formally posted, was the Sea Crg Unit, comprised mainly of girls 
and young women who ran messages for the Commodore, L. Ron 
Hubbard. They were his agents, and their orders had to be 
obeyed as if they were his. In Los Angeles, I was ordered to 
retrieve Ms. Burden, from her parents' home in Las Vegas after 
she escaped from the RPF in Clearwater in mid-December 1977. 

• 

8. At the end of December, Terri and I transferred to 
Hubbard's secret base in La Quinta, California. Hubbard, who 
had been in hiding in Sparks, Nevada, following and as a result 
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of the FS: raici. 	qc'ento'cg-y's intell:„.hce offices in July 
1977, arrived back at the La c'euinta property at the same time. 

been determined that Hubbard would not be indicted in the 
Federal criminal case the Government brought against the GO 
hierarchy for burglaries, theft, and obstruction of justice, and 
it was therefore safe for him to return to La Quinta, although 
he still took various security precautions even there. Mary Sue 
Hubbard, the Controller and head of the GO, and, under Hubbard, 
in charge of all of Scientology internationally, had been 
indicted in the Federal Cri,r4 nA7  case, and she left the La 
Quinta property within a day or two of his return. 

At La Quinta, I -was pr; warily involved in film 
production. Hubbard had written same scripts for Scientology 
"trAin'ng" or promotional films and the La Quinta crew, which 
grew from around 80 to over 150 in 1978, formed the production 
crew Anri  actors pool. Hubbard ran every aspect of the 
441-.. max--g and personally directed the actors and ter ,ri.cal 
crew on the set. I worked in sets, light4 w, the camera unit, 
was the location scout, and for a brief time, until Hubbard 
busted me, was in charge of the whole shoot crew as the tine 
crew chief. I also was, throughout the. first few months of 
1978, a night guard every second night outside Hubbard's house 
on the property. 

10. Around September 1978, Hubbard again assigned me 
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the 	z, 	ime in a unit which he 4d established cn the 
A.z 

La c;uinta properties. This assignment was because Hubbard 
thought I had joked about training drills he had ordered for 	boo 

shoot crew. Cn this occasion, I spent 8 more months in the RPF 
until I was able to get reprieved. The La Quinta RPF mainly 
worked on renovations and improvements to Huhbard's home: 
tiling his floors, painting, cleaning and reinsulating the 
ducting, carpeting, and brickwork for his walkways. 

11. Because Because of his fear that the cover or "shore 
story" for the La Quinta property was going to be blown ("shore 
stories" will be dealt with later in this affidavit), Huhbard 
ordered in the fall of 1978, the purohase of another property, a 
550 acre golf course and motel complex at GilmA*L Hotsprings near 
Hemet, California. The RPF transferred at the beginning of 
December tc 	 and began the renovations and decoration of a 
home and offices for Huh bard on the property. After reprieval 
from the RPF in the spring of 1979, I continued to work on the 
renovations project, and by the summer I became the LRH 
Renovations In-rha-ge and the head of Hubhard's Household Unit 
at Gilman. Under Me organizationally were Eubbard's steward,. 	1-7-4 
carpenter, groundsman, electrician and the LRH Gear In-charge 
who was responsible for her personal belongings stored on the ; 
Gilman property. 

12. Although we ccmpleted the renovation of his home 
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and offices acc 	ing to his instruction 	and although he many 
times indicated his intention V6. reside there, Hub bard never, to 
my knowledge, slept on the property. He came there several 
times in 1979 under very tight security which, while he was at 
Gi1mA,1, I was responsible for. He came to supervise 
photographic promotional work a number of times, and he came 
several times to meet with Mary Sue Hubbard at their house. 
They arrived separately at an appointed time from different 
locations, and left separately after their meetings. Throughout 
1979 Hubbard lived in an apartment complex in Hemet with 10 or 
so Sea Crg staff. This location was kept secret even from the 
majority of personnel at Gilman, and those of us who did know 
referred to it only as "x." 

13. At the beginr4 rg of 1980, a possible raid by the 
FM on other law enforcement agency was announced by the CMC at 
Gilman In anticipation of this raid, which never occurred, 
everyone on the property was ordered to destroy anything which 
showed that Hu: bard controlled Scientology, that he controlled 
bank accounts, that he had been ordering staff at Gilman 
anywhere to do anything, that he had even been to Gila n, that 
he intended to reside at Gilman, and anything which showed him 
in a bad light. Each person was required to go through every 
paper in his area and destroy any evidence of these facts. A 
commercial shredder was rented and operated day and night for 
two weeks. Hundreds of thousands of pages were destroyed; the 
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shre('_de-d paper 
	f  f •"e pror.erty in _ 	trucks. 

14. In the middle of this shredding operation, my 
_junior, the LRE Gear I/C came to me with a box of papers from 
Hubbard's storage and asked if they should be shredded. I 
looked through them and found they were very old letters, 
diaries and other papers predating 1950 when Hubbard had begun 
to build the Dianetics and Scientology organizations. 
determined these papers should have no evidentiary value to any 
law enforcement agency who might raid the property, but had 
historical value, so I moved them to Hubbard's Personal Public 
Relations Bureau, then headed by his PRO Laurel Sullivan. I 
then went into H11121-1,4 ,-d's storage and found several more boxes of 
similar materials. 

15. Having worked in PR and Intelligence on the ship 
and been on Hubbard's personal staff for some time, I was aware 
of many of the disparaging clA"nc the press and other "enemies" 
of Hubbard were making about his past, and I felt that with 
these newly found papers, which even Hubbard's Personal PRO did 
not know existed, we could document the truth about him for the 
first time and put an end to the attacks on him, which he 

E%)1;b4-  
continuously stated, were lies. I therefore, sent a petitionAto 
Hubbard to gather up all his papers, create an.  archive, and 
provide the documentation to a writer to do a major, 
authoritative biography about his life which would prove through 
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doc=enta 	a that his critics wel 	.ying. He approved 
the petition and 
	

transferred to his Personal PRO Bureau and 
began assembling biographical materials from the Gilman storage, 
and eventually, from many other sources. A copy of his approval 
is attached hereto as Exhibit B. 

16. I wrote to Hubbard about the materials I had 
discovered and the biography project a few more times in the 
first two months of 1980. One of his replies to me, in this 
case to my delineation of what I was dCing and a request from 
him of what he personally needed and wanted from me, is attached 
as Exhibit C. Shortly after this, because of his fear that he 
would be served with a summons or subpoena in any of the 
lawsuits then being brought by former Scientologists who felt 
they hart been damaged by the organization, Hubbard left "x," and 
went into deeper hiding with two of his messengers, Pat and Anne 
Brooker. One of these former Scientologists known at that time 
to be speaking out against Hunbard's practices and o-ganization 
conditions was Tcnja Burden I knew about these legal matters 
because in February of 1980 I was ordered along with Laurel 
Sullivan, onto a mission, entitled Mission Corporate Category 
Scrtcut (MCCS), the purpose of which was to work out a corporate 
strategy to let Hubbard continue to control, the various 
Scientology organizations, but shield him from legal 

accountability. 
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17. 	Because cf attempts 41. on.  serve Eu.tbard in several 

lawsuits, I was instructed by Laurel Sullivan that we could nct 

admit that communications could be gotten to him from the 

Scientology organizations. I knew this was not true and that he 

was in continual communication with the organization via David 

Miscavige, one of his messengers. I received a message myself 

some months after Hubbard "disappeared," to send him a copy of 

one of his manuscripts that I had found, and I was able to send 

it from Laurel to Miscavige to Hubbard. I also knew that Pat 

Broeker, who was with Hubbard, could be contacted and arrive in 

the Los Angeles area in a matter of three hours. Nevertheless, 

because the co=unication line to Hubbard could not be 

acknowledged, I did not report to him again about the biography 

project. I did report to Mary Sue Hubbard a number of times 

throughout 1980 and 1981 and received from her replies to my 

reports. One of her replies is attached hereto as Exhibit D. 

also obtained a letter of introduction, a copy of which is 

attached hereto as Exhibit E, from Hubbard's Personal Secretary, 

Pat Brice to assist me in conducting interviews of Hubbard's 

relatives. 

18. Throughout 1980 and 1981, I assembled an archives 
of something like 500,000 pages of documentation about the life, 

writings, and accomplishments of L. Ron Hubbard. A chart 

showing some of the sources of this Biography Archives is 

attached as Exhibit F. In October 1980, Hubbard using a Danish 
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pu17.1ishing ccm; 	, actually run by the 	irdian's Office under 
him, contracted with a non-Scientology author, Omar V. Garrison, 
to write his biography. Pursuant to this contract, I provided 
Garrison with approximately 100,000 pages of biographical 
research materials and assisted him with arranging interviews 
with Hubbard's family members and early friends or associates, 
getting him needed supplies, and answering his many questions as 
possible. 

19. Through the course of my research from many 
documentary sources I was able to determine the facts behinr4,  
most of the significant representations that Hubbard made about 
himsel,', or which he had ordered his public relations staff, the 
GO, recruiters, and sales personnel make about him. 	Attached 
as 21xhihts G, H, and I are biographical materials written by 
Hubbard and published and disseminated by Scientology 
organizations. They were used for public relations, recruitment 
cr sales purposes. 1 was myself brought into Scientology and 
the Sea Organization, and kept in the Sea Cr; for almost eleven 
years, by the representations made in these materials and others 
like them. 

20. Exhibit G, entitled "L. Ron Hubbard," was 
published widely in Scientology magazines, and books from the 
late 1960's throughout the 70's. It contains several claims 
about Hubbard which deeply impressed me when I was being brought 
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Scient=log-- 

A. That he was in China when he was fourteen, 

spent the next several years in travel throughout 
Asia, and studied with lama priests in China and 
India; 

B. That he graduated in mathematics and 

engineering at George Washington University; and 
then became a member of the first US course in 

nuclear physics; 

C. That he was crippled and blirvi  at the end of 

the war and fully cured himself with his 
discoveries; 

O. That it was a matter of medical record that he 
had twice been pronounced dead. 

Exhibit H entitled "A Brief Biography of L. Ron 
Hubbard" was widely circulated in the 1960's and 1970's. It 
contains many of the'representations which influenced me to 
become involved in Scientology and to work for Hubbard; some 
were the same or similar to those in Exhibit G. 

A. That he earned a bachelor.of science degree 
from George Washington University in civil, 

engineering; 

B. That he spent several years in travel 
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throughout Asia from 	 V a. our tie: and 

studied with lama priests in China and India; 

C. That he attended the Princeton School cf 

Government, and obtained a Ph.D. from Sequoia 

University; 

D. That he excelled in his subjects at university; 

E. That he was the character, and had the 

adventures of "Mr. Roberts," after whom the movie 

was made; 

F. That Sointology is an orga'aized body of 

scientific research knowledge about life and the 

minr;s;  

G. That Dianetics and Scientology can raise IQ 

about one point per hour of processing (auditing). 

Also that skill and efficiency can be raised. The 

raises can be tested by very severe regimens and 

can be found to be stable. 

22. Exhibit I, in a policy written by Hubbard entitled 

"PE Handout." PE or Personal Efficiency Course is an 

introductory course to get people into Scientology. The police 

contains an article entitled "What is Scientology?" which per 

the policy was to be reprinted separately and was required to be 

given to new people brought in. The policy was reprinted 

republished and copyrighted into the 1980's. I used this 

material myself when trying to sell people Scientology in 1970. 



contains nt.17 	ze;:esentatj-cns aL 	Hubbard and 

Scientology whicn scid me cn the man and the su'Lject. 

A. That Hubbard was a civil engineer (CE); 

B. That he was a doctor of philosophy (Ph.D.); 

C. That he was a nuclear physicist; 

D. That he was educated in advanced physics and 

higher mathematics; 

E. That he was a student of Sigmund Freud; 

F. That Scientology was the first major and 

=plate breaktbrcugh by the exact sciences into 
the field of the hlimAnities; 

G. That Scientology is the only successfully 

validated psychotherapy in the world; 

H. That it is a precision science; 

I. That its results are easily demcnstrated claims 

that can be duplicated by ccmpetent practitioners 

at will; 

J. That it is the first science to prove that IQ 
and intelligence can be improved and are not 

inherent in a person; 

K. That it is the first mental science to subject 

itself to the most severe validation tests; 
L. That is it the first science to make whole. 
classes of backward children averagely bright; 

M. That it is the first science to determine the 
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)..=s 	-ause of disease. 

23. Hubbard promoted himse 4  in much the same way 

outside of Scientology. Attached hereto as Exhibit J is a copy 

of Hubbard's autobiographical submission in 1967 to "Who's Who 
In California." Again, he claims to have a bachelor of science 

degree in civil engineering from George Washington University in 

1934, a doctor of philosophy decree from Sequoia University, and 
to have served in five theatres in World War II, commanded 

escort vessels from 1941 to 1946, and been awarded 21 medals and 

pp1"ms. (Palms are small representations cf a palm leaf added to 

a military decoration awarded a second time.) 

24. My research throughout 1980 and 1981, however, 

revealed a very different, and to me shocking picture of 

Hubbard, his past, credentials, accamplishments and Scientology. 

A. He had not graduated in mathemat'cs, nor was he 

educated in higher mathematics; 

B. He was not educated in advanced physics; 

C. He did not obtain a bachelor or science degree; 

D. He was not a civil engineer; 

E. He was not a nuclear physicist; 

F. He was not a member of the first US course in 

nuclear physics; 

G. He did not excel in his subjects at university; 
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H. 	; attended George Wash_ _ton University two 

years, 1931 and 1932. He was placed on probation 

after the first year, and in the second year his 

grades deteriorated. He failed both his 

mathematics courses his first year and got D's when 

he repeated them the second year. The one course 

he took in molecular and atomic physics he failed. 

He did mot return to George Washington University 

thereafter. (A copy of his academic transcript, 

which Z had in the biography archives, is attached 

hereto as Exhibit K); 

Hubbard did not pursue post-graduate studies at 

Princeton; 

J. During the war, he attended a less rhA,t four 

month course in military government which was given 

by the Navy on the Princeton campus. 

K. His Ph.D. was from a "diploma mill" and was 

arranged for him, on his insistence, by early 

Dianeticists. 

L. He was never a student of Sigmund Freud (unless 

reading something written by Freud made him a 

"student," in which case most of the literate world 

is to some degree). 

25. I had diaries Hubbard kept of his time spent in 

Asia and correspondence between him and his parents and 
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associates from the period, and was able to determine fairly 

accurately the truth behind his claims about this period. 

A. He was not in China at fourteen and did not 

spend several years travelling throughout Asia; 

B. He did not study with lama priests; 

C. He was never in India; 

D. He attended school in the United States during 

the years from 14 through 18; 

H. Hunl.ard's father, who was a na'al officer , :rah 

stationed on Guam, and Hubbard travelled twice by 

ship to Guam to the US and hack, one in 1927 and 

once in 1928. On those trips the ships stopped 

briefly at various Asiatic ports in Japan, China, 

Hong Kong and the Philippines. The only time 

Hubbard travelled into the interior of China was on 

a tour sponsored by the YMCA given to children of 

US service personnel stationed in the Pacific. His 

total time in Asia was a few weeks. 

26. I amassed approximately two thousand pages of 

documentation concerning Hubbard's wartime career: what he was 

doing, what vessels he was on, fitness reports and medical and 

VA disability records. The truth is far different from the 

public representations. 



A. He was not crippled ncL blinded during the way, 

3. He did not cure himself with his discoveries; 

C. He was not "Mr. Roberts"; 

D. He did not command escort vessels from 1941 to 

1946; 

E. He was not awarded 21 medals and palms; 

F. At the beginning of World War II, Hubbard was 

assigned to Naval Intelligence in Australia. He 

was there briefly until ordered back to the U.S. as 

unsatisfactory for the duty, &nd after his return 

was transferred out of Intelligence. He had 

c-mm-td  of two vessels: the first for a month 
during refit; the second for two and a halt months 

during outfitting and shakedown. He was removed 

from cammard of the first for exceeding orders, and 

from cammand of the second when he fired the ships' 

guns in Mexican waters causing an international 

incident. In a diary he kept through part of the 

war he revealed that he had had his men lie for him 

in the Naval Board of Investigation convened to 

investigate the incident. He claimed to have sunk 

two Japanese submarines during the shakedown cruise 

during his second command, but the Commander of the 

Northwest Sea Frontier, Admiral Fletcher stated in 

a report, attached hereto as Exhibit L, that "an 

analysis of all reports convinces me that there was 



.",ar' spent the last 

few months of the war in a naval hospital with a 

duodenal ulcer. He was awarded four standard 

medals for his wartime service. A copy of a letter 

from the Department of the Navy listing his naval 

assignments and medals is attached as Exhibit M. 

At war's end he was awarded a ten percent 

disability for the ulcer. In 1946, he appealed the 

disability award, claiming in addition to ulcers to 

have "conjunctivitis" or inflammation of the eyes, 

and an infection in the hip joint contracted as a 

result of his transition from the tropics to the 

eastern winter cold. In October 1947 he wrote to 

the Veteran's Ar'7!4 -/ 4 stration asking for psychiatric 

treatment stating "I cannot account for no rise 

above long periods of moroseness and suicidal 

inc7nAtions." In December 1947 at a VA 

examination he claimed injuries from 1942 from 

failing off a ladder. In 1948 he was able to get 

his disability award increased to forty percent for 

the duodenal ulcer, infection of the eyes, bursitis 

of the right shoulder and arthritis of multiple 

joints. In a handwritten document from this 

period, Hubbard reveals the truth behind his 

disability claims. He stated: "Your stomach 

trouble you used as an excuse to keep the navy from 



pu• 	 pcse....Your foot 

was an alibi....When you tell people you are ill ,  

it has no 	 upon your health. And in the 

veterans' Administration examination you'll tell 

them how sick you are; you'll lock sick when you 

take it; you'll return to health one hour after the 

examination and laugh at them. No matter what lies 

you may tell others, they have no physical effect 

on you of any kind." The transcript where this was 

read into the record in the case of Church cf 

Scientcloqv cf California v. Armstrcnc, in Los 

Angeles, California is attached hereto as Exhibit 

N. In July and August 19E1 Hubbard attended 

another set of VA medical examinaticns and 

complained of the same conditions for which he was 

receiving a disability pension (and which he would 

claim in his Diametics and Scientology promotional 

literature he had already cured hiincelf of). 

Attar-hed hereto as Exilibit 0 are copies cf 

Hubbard's physical examination results, VA reports, 

and related doc=ents from the period 1941 to 

1951. Attached as Exhibit P is a letter from the 

vA stating Hubbard was still receiving the 40% 

disability compensation in 1973. Exhibit Q, 

correspondence between various individuals in the 

GO, including Mary Sue Hubbard, show that the 
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_izaticn and Mrs. Hubba_ possessed L. Ron 

Hubbard's naval documents at least by 1976. 

27. As the wide gap between Hubbard's claims about 

himself and the reality evidenced by the documentation I had 

assembled became manifest, I attempted to get the public 

relations and promotion executives on his staff or in 

organization positions to change the biographical materials 

being published and disseminated about the man. I critiqued a 

number of these biographical sketches, about-the-author sections 

of books, and promotional pieces, pointing out what I knew to be 

false misleading, unverifiable or hyperbole. One of these 

"critiques" written to Barbara DeCelle, then the person in 

charge of republication of Hubbard's works to make more income 

for him, is attached hereto as Exhibit R. One of the reasons I 

had gotten into Scientology had been the promise of truth, 

honesty, and a higher level of ethics, and I considered, when 

".e falsehoods became obvious to me, that we, organizationally, 

had to correct them and strip them from the literature. 

28. In November 1981, when word of my attempts to 

correct Hubbard's misrepresentations reached the little group of 

messengers then running the organization for him 
e

nd attempting 
1 

to extricate him from all his legal problems, one of them, 

Norman Starkey, ordered in response that I be sec checked. 

this time I also knew the truth about sec checking, or secuzity 
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checking: that 	is a brutally acc.:sa• e interrogation in 

which the E-Meter, the electrometer used in Scientology auditing 

or therapy, is employed as a lie detector. The g-i 1'4 ng can co 

on for hours. The purposes are to intimidate and break the 
subject, and get from him details later usable by intelligence 

or security personnel against him. It has nothing to do with 
therapy or helping anyone. A few days after learning of 
Starkey's order that I be sec checked, I decided to leave the 
organization. Before that, I sent a report, a copy of which is 
attached hereto as Ezoi'-4it S., to Cirrus Slavin in the CMO, the 
person to whom Starkey's report about me had gone. In my 
report, I again pointed cut a number of falsehoods Hubbard had 
written about himself, and ineicated why I had been seeking to 
have them corrected. By December 1981, I knew that Hubbard 

would never allow the lies to be expunged from his writings and 
could never h 4 msell face the truth, and on December 12, along 
with my wife, Jocelyn, 1 left. 

29. Toward the end of my time in the Sea Org,.because 
cf my study of the archives materails, I began to perceive that 
1 had been drawn into Scientology and the Sea Or; and keep there 
by a web of lies, by Machiavellian mental control techniques, 

and by a terrible fear generated by Hubbard and his 

organization. After I left and was able to distance myself 
somewhat from the oppressive environment of the Sea Crg, and to 
integrate to some degree, albeit with great difficulty, back 
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mow • .6•• •••• society, the picture of what the organization actually was 
and did and had done to me, became clearer and clearer. 	I 
had been defrauded out of money and twelve and a half years of 
my life, and that I had been abused and my civil rights trampled 
was obvious. I was broke, broken and confused; nevertheless, I 
did not wish to attack Hubbard or the organization. I was 
willing to live and let live. Only when it became clear that I 
would not be allowed to get on with my life, when I became, 
right after leaving, a target of organization intelligence 
operations, and a Black Propaganda campaign to destroy my 
reputation, and when Hubbard's agents stole a set of valuable 
photographs from me, did I take a stand against the abusive and 
cmiminal practices of his organzation. I had become "Fair 
Game," meaning according to Hubbard's policy by the same name, 
that : could "be deprived of property or injured by any means by 
any Scientologist without any discipline of the Scientclogist. 
May be tricked, sued or lied to or destroyed." Scientology has 
claimed that the policy had been cancelled, but I knew from 
first hand knowledge that it had not. And what I had done to 
have this brutal policy inflicted upon me was to do my research 
work too well, to learn too much, and to try to make known what 
I had found to improve organization conditions. 

30. An important aspect of Sea Or; life, and a factor 
in controlling personnel and keeping them inside and cut off 
from the outside is the use of "shore stories," the name Hubbard 



gave to cover ,:ories or guises. Before I was sent to the 
"Apollo" from Los Angeles at the beginning of 1971, I was 
briefed and drilled on the shore story I was to use enroute. 
was to be an employee of Operation and Transport Corporation, 
7,imited (OTC), a buisness management company. I could not use 
any Scientology words on the trip and was to deny being a 
Scientologist. On the "Apollo" I was given a pack of materials 
about the ship and OTC to study and was examined and drilled on 
these materials, and had to be able to field questions thrown at 
me by the Port Captin, the officer respcmsible for gettimg the 
shore story believed by the local people, before I was allowed 
to go ashore. I had to deny any connection between OTC and 
Scientology. I had to feign ignorance of L. Ron Hubbard's 
position on board or his control cf the operation, and if 
possible even that he was aboard. I was not to divulge what my 
pay was if asked but was to offer an evasive answer like "the 
pay is really good." If asked about religion I was to think 
back to the religion I had been raised in and answer something 
about that 

31. When I became the ship's "legal" representative, 
then Port Captain, and finally intelligence officer, I 
personally briefed and drilled hundreds of people on the OTC 
story and other shore stories. Foreign personnel being sent 
into the U.S. cn a mission I briefed and drilled on a cover to 
explain the various stamps in the passports, then sent them to a 



consulate cr em.1 	;y in a country the sh 
	

didn't visit to 

obtain a "visitor's visa." This was in flagrant violation of 

immigration laws because the people were in fact going 	Lamle 

U.S. to work, and their statements about what they had been 

doing up to then were false. 

32. Another shore story was projected to get around 

maritime regulations. The ship could not pass the requirements 

set by the International Convention for Safety of Life at Sea 

(SCLAS) for passenger vessels, so H,..1.bbs-d labelled her a 

"yacht." 3y law, however, a yacht could have only a small 

maximum number of passengers; that is, people paying for their 

passage and not act,TAlly performing crew functions, and we had 
several times the allowable limit People cmming to the ship 
for courses or auditing paid to be on hoard and were not crew. 
To circ=vent passenger vessel regulaticas, however, we had 

these people sign the ship's articles as crew, and they were 

given ship positions on the crew list and issued fake seamens' 

books. The maritime authorities in several ports questioned the 

ship's status and our non-compliance with SCLAS requirements and 

these authorities were "handled" with the "yacht" story and 

bogus inspections we had done to make it look like we exceeded 

safety requirements by having a "SCLAS inspection"-done although 

not required to. The fact was the ship was grossly overcrowded 

with nowhere near encught lifeboat capacity for the complement, 

which from 1971 through 1975 averaged over 400 people, and most 
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of the lifeboats temselves were unseawcl—ny. She was overladen 

with her P"-r.scll p••••••• load line c-mtle-Ply 	water. She was 

not insured, and in fact, because of her condition, could not be 

insured. .1, But all cf ..4ese facts were hidden from the 

authorities and crew and passengers alike. 

33. Even to our families and friends back home, and 

between ourselves there were shore stories. As soon as I came 

on board I was briefed that the ship's location, any of the 

activities and conditions on board, and any difficulties I might 

be having could not be revealed in any letters. Mail was left 

unsealed and was read by the Master-at-Arms (MAA) cr ethics 

officer, the person responsible for discipline and punishment, 

before it was sent off the ship to later be posted from 

Denmark. 	anyone left the ship for any reason, to go on a 
mission or on leave, his baggage was first in.speoted by the MAA, 
or any the gangway guar

. 
 or quar-termaster (QM) and anything 

which would reveal the ship's location, like clothing labels, 

cigarettes Cr toiletries from the countries we visited was 

reToved. 

34. There was constant attention to "security" on 

board, not physical safety, but the "enemy" finding out what we 

were up to. Any breach of security was dealt with in the 

harshest way. Every person on board was urged to report anyone 

else who violated security rules, or any other rule for that 

-25- 



atter. Scient: 	Ty words could not 	A achore, no: 

Scient:1=7y I terature be 	 local people at any tine. 

local people eve: came on board, or inspections done for any 

reason, a "clean ship drill" was called and all crew knew to 

hide any Scientology materials from view. Paper trash was never 

thrown out in the garbage, but saved until it could be dumped at 

sea when the ship sailed between port's. No one was allowed off 

the ship without permission, and there was always a "restricted 

list" of persons specifically not allowed ashore kept by the 

gangway QM. Anyone who was considered a security risk, who 

wanted to leave the Sea Cr;, or who for any reason was assigned 

a "lower condition," or "ethics penalty," which at any time 

could be dozens of crew or students, was restricted to the 

ship. :f a gangway QM allowed ashore anyone without permission, 

particularly anyone on the "restricted list," the QM would be 

assigned a lower condition for breach of security. By Hubbard's 

policy, security violation was assigned "treason," one of the 

lowest conditions, which carried with it other punishment 

including loss of "pay," and twenty-five or more hours of 

"amends," work to be done in addition to the work of one's own 

job. 

35. Although people who resisted Hubbard's policies, 

or who became seriously ill and unable to work, or who were 

labelled "deadwood" were from time to time offloaded, meaning 

they were kicked off the ship or out of the Sea Org, when people 



asked to leave t;.=y were not allowed 0-• . :hey were assigned a 

"lower condition," usually "doubt," and subjected to lengthy sec 

checks. Usually they were guarded and sometimes locked up. 

Anyone who announced he wanted to leave was considered 

"psychotic" and treated as such. He was labelled a "suppressive 

person," meaning in Hubbard's "mental technology" that he was 

one of the 2i% most evil people in the world and "destructively 

antisocial." Although people finally did leave the ship if they 

persisted in their demand to go, it was only after they had been 

thoroughly sec checked, signed waivers, bonds, relez.ses, llsts 

of their "crimes" excerpted from their auditing files, and 

promissory notes for all the auditing and courses they had taken 

while in the Sea Org. From time to time individuals being held 

cn board would "blow," meaning escape, and jump ship and attempt 

to get away. Usually they were brought back before they could 

complete their getaway. Everyone's passport was kept locked up 

on board by the ship's representative so it was extremely 

difficult for anyone who did manage to get off the ship to get 

back home as he would have no travel documents. Such people, if 

desperate enough, would make their way to a consulte and attempt 

to have a new passport issued. Knowing this we staked out the 
consulate the person was likely to go to and were usually able 

A to retrieve them before they approached any consulate 

officials. I was involved in numerous such recoverings of 

"blown" crew or students. If the person got to the consulate 

and told his story it was considered a serious "shore flap" or 
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danger to security, as the facts that he had been held against 

his will and refused his own passport would emerge. In that 

event, we would carry out a "dead agent caper" against the 

"blown" person. The "dead agent caper" meant to 

"counter-document" anything derrogatory someone (it originally 

applied to enemy "agents") was saying about you so that the 

person is not believed and as an "agent," is "dead." The person 

who went to the consulate would be "dead agented" or "DAed" with 

a story that he had stolen money or been a troublemaker or 

similar so that his story about conditions on board would not be 

believed. There were a number of such occurrences while I was 

on the Apollo working in the Port Captain's office. 

36. The idea that there were enemies of Scientology, 

that these enemies were "suppressives" who sought to destroy 

anything which helped mankind, and that these enemies dealt in 

lies about Hubbard and Scientology which had to be "dead 

agented" was something which permeated all of Scientology but 

was, at Flag, at the top of the Sea Org, a constant awareness. 

Hubbard wrote continually about "the enemy," the "war" we were 

fighting, the need for vigilance, dedication and sacrifice. 

Psychiatrists, psychologists, doctors, international bankers, 

intelligence agencies, Internal Revenue Service, the press, 

government, consular officials and later even scientists:. these 

were the "enemy." these were "suppressive persons." He wrote 

that they drugged and hypnotized people and sent them into 
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oraanzations to then pretend to go insane with Scientology 

treatment cr that they were sent in to spy on cur activities. 

we were continually warned to be aware of infiltrators or 

"plants," and from time to time "plant checks," special sec 

checks to locate plants were done on staff. This group of 

"enemies" Hubbard stated were the "merchants of chaos," 

profiting from the illness and insanity they created. The 

"enemy" was a multibillion dollar conspiracy , and we, .with the 

only workable mental technology on the planet, were the last 

hope mankind had. This "enemy" and the threat to everyone was 

what we all were told necessitated the tight sec',_7ity and the 

severe discipline, and was in part why I at least tolerated the 

miserable conditions. Through time, however, Hubbard's 

perceived "enemies" more and more became people close to him, 

staff members, people who had been completely dedicated to him 

for years. Purges occurred and these dedicated people were 

themselves labelled "suppressive." 

37. Out of his fear of the "enemy," Hubbard created in 

1966 the Guardian's Office (GO), and headed it with his wife, 

Mary Sue. Three years later, after the creation of the Sea Org, 

Mary Sue became the Controller, and Jane Rhea became the 

Guardian under her. The operational headquarters of the GO was 

"worldwide" (G0Ww) located at Hubbard's former home in East 

Grinstead, Sussex, England. Under ww was the "United States 

Guardian's Office (USGO), responsible for GO activities in the 
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Un4 t'4 4  ct.tg.s. Each Scienotlogy organization had attached to 

it a local GO, which reported to the "continental" GO, which 

reported to GOwW, which in turn reported to the Controlled - 

finally Hubbard. The GO was semi-autonomous in that it did not 

follow normal organzation lines and operated on its own secret 

policies called Guaxdiam Orders, GvRraliall Program Orders, 

Guardian Finance Orders and other GO internal issue types. The 

GO was all-powerful in every organzation except where its 

activities would counter Hubbard's explicit orders. He opeated 

the GO via his wife, much as he operated the Sea Org via his 

messengers 	 personal aides. Within the GO were four main 

bureaux: intelligence, public relations, legal and finance. 

The mast pcwerul of these was intelligence, and it was 

intelligence th2.L.c1=', waged a secret and vicious war on the 

"enemy." 

35. GO inteligence, also known as "B-I" as it was 

Bureau One in the GO organization structure, contained two 

branches: Branch I was external, Branch 2 was internal 

security. Hubbard patterned B-I after the system developed by 

Reinhard Gehlen, the World War II Nazi spy master. When I was 

the intelligence officer in the Port Captain's Office on board 

the Apollo in 1974 and 1975, I was for most,purposes directly 

junior to Brian Roubinek, the Assistant Guardian for 

Intelligence (AGI) in the Flag GO. .Roubinek brought on board 

with him the "Information Full Hat," the GO intelligence 
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manual 	B-1 personnel, and g,..e it tr,  the Port 

Captain's Office for cur training. Attached hereto as xhibit 

is a copy of the manual's "checksheet," which lists the policies 

to be studied and drills to be done as individual steps in the 

training. The use of "Information" for "Intelligence" is itself 

a shore story to cover what the intent and practices of B-1 

actually were. The Policy Letter "Intelligence and Security" 

attached hereto as Exhibit U shows that "information" is 

"intelligence." The types of operations carried out by B-1.  

against Hubbard's perceived enemies and what I was imstructed 

by the AG: Flag, are shown by the report on "Successful and 

Unsuccessful Actions," attached hereto as Exhibit V, and also 

appearing on P. 6 of the manual, written by the Deputy Guardian 

for Intelligence at WW, Mo Budlong, to the Guardian, Jane 

Kember. Budlo g was the head of the B-1 network under Kember. 

The report lists among the successfl'l actions: using 2: cn 

someone high in the government to seduce them over to our side 

(2D means sex); infiltrating an enemy group; covert third 

partying (meAning starting conflicts between individuals or 

groups with r=ors, the source of which remans hidden); 

forgeries; direct theft of documents. 

39. In addition cc being the Controller, over top of 

the Guardian's Office, Mary Sue Hubbard was also referred to as 

Commodore's Staff Guardian (CSG) and had yet another official 

position, Deputy Commodore. As CSG, she was part of the 
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Commodore's Staf 	ides, a group of appro 	.ately 13 executives 

who were the Commodore's, Hubbard's, personal staff, and were 

the senior management body under Hubbard in all Scientolocy. As 

CSG, Mrs. Hubbard also had the responsibility of coordinating GO 

and Sea Org actions. Any correspondence from anyone on the ship 

into the GO network, except directly to the Flag GO once it 

became established on board, had to be sent via Mrs. Hubbard by 

her order. As Deputy Commondore by policy she replaced Hubbard 

as head of the Sea Org whenever he was absent. At all times, 

however, up until her removal as Controller in 1 981  due to her 

conviction and sentencing in the Federal criminal case brought 

against the hierarchy of the GO for burglarizing Federal 

agencies, theft and obstruction of justice, she was the second 

in command of all Scientology organizations, answerable only to 

L. Ron Hubbard. 

40. There was not one activity in the Sea Org, or in

Scientology organizations everywhere which Hubbard did not 

control. That is not to say that he cooked the meals or 

personally decided where each person slept, but could at any 

time he wished do these things, and these things and every 

detail of Sea Org life were done or established pursuant to his 

policies and orders. His control on board the "Apollo," and in 

the land bases he moved to after 1975 was effectuated on - a 

direct, immediate and verbal basis via his messengers, the CMO. 

They ran between Hubbard and all other crew and students, 
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relaying his verbal orders and reporting tack to him the 

recipients' answer or compliance. The CMO also took care of 

many of Hubbard's personal needs and desires, but their primary 

duty was running his verbal orders and getting compliance to 

them. The messengers acted as if they were Hubbard; they were 

trained to deliver his verbal messages exactly as he stated 

them, including with the identical intonation and emotion. 

Their orders could not be disobeyed. Non-compliance with any 

order was punished with at least a lower condition of 

"liability" with ten hours or more of "amends" work and no 

liberties. To get out of the condition of "liability" required 

petitioning each crew member Individually and obtaining a 

majority approval. Usually, non-compliance with an LRH order 

was dealt with far more severely than this, and intentional 

non-compliance was almost unheard of. It was the duty of anyone 

receiving a verbal order from Hubbard, directly or via a 

messenger, to report the order in writing to the LRH Personal 

Communicator (LRH Pers Comm) who would record it in the log of 

Hubbard's orders he maintained and for which he also had a duty 

to enforce compliance. Written orders from Hubbard to anyone 

went via the LRH Pers Comm, not the messengers, at least until 

1976 and in some matters thereafter, and these too were logged 

for compliance. The CMO maintained a separate "Messenger Log" 

which contained all Hubbard's orders handled by the messengers, 

as well as a record of when Hubbard worked, slept, ate, what 

activities he was involved in at any time, and what messengers 
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were on which watch. There were four six-hour messenger watzhes  

daily, and usually three messengers on each watch. They 

remained with Hubbard or within yelling range at all times, 

inclvr'ing waiting outside his quarters throughout the night as 

he slept until he called them when he waked. 

41. His control of the various land based -Scientology 

organizations and personnel was effectuated through-the two 

major organizational arms: The GO and the Sea Org. The GO, 

which Hubbard controlled through Mary Sue Hubbard, both by tis 

policies which governed its structure, planning and programming, 

and by his orders directing specific actions or operations, 

dealt with external matters, those areas or problems which 

potentially could prevent the non-GC Scientology service 

organizations from doing their jobs, which was selling auditing 

and courses and making money. The public groups the GO was 

responsible for included the press, government, legal and 

"opposition groups." The CC, by its mandate from Hubbard, 

called the "LRH Heavy Hussazs Hat," could, however, move into 

and take over any pa_r't cr function in any organization on a 

by-pass of the Sea Org executives normally in charge. The GO 

executed tremendous control throughout all of Scientology and 

was, until around 1981 the most powerful of Hubbard's two main 

control lines. 

42. He effectuated control of the normal service 
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organzation fun—ions; that is, advertis_ng, sales, auditing, 

courses and income-generating actions, through an elaborate 

heirarchical management system. Directly below Hubbard and 

forming part of his personal staff were the Commodore's Staff 

Aides, one assigned to each of the seven standard divisions in 

all Scientology service organizations. The CS Aides, including 

Mary Sue Hubbard as CSG, formed collectively the Aides Co oil 

which had a strategy coordination function under Hubbard. 

Beneath the CS Aides, and ulitized by them and Hubbard in the 

management cf all service crganizations were the Flag Bureaux 

(FB). The FB originated and operated programs for each service 

org internationally. A program is a series of steps or targets, 

orders to be carried eLlt by individuals named 	 the program as 

responsible for each target. The 7B also briefed, fired and 

operated missions; that is, small groups of personnel sent on 

m.ission orders, which, like programs contained a series of 

targets, to perform a specific task and return to base. Another 

FB Unit was the External Cammunications Bureau which sent and 

received all telexes and written correspondence for the 

flagship, and all Scientology management. Telexes, which were 

always coded, and mail were sent and received daily. Beneath 

the FB organizationally during the 1970's were the Flag 

Operations Liaison Offices (FOLO's) one in each of the 

geographical areas in which there were Scientology service 

orgs. The FOLO's were manned by crew considered Flag staff, and 

had the responsibility, as the link between the FB and service 
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ergs, to relay comml:nications and oet Flag's prcgrarrs 

43. Another channel by which K.Zb=ar'd directly 

oontroiled Scientology cogs and activities was the LRH 

Communiction (LRH Comm) network. An LRH Co was posted in 

every organization or franchise internationally and were headed 

by the Flag LRH Comm (CS-7). The LRH Comm network was, similar 

to the GO, an "autonomous networ 	and the LRE Comm in any 

organization was not under the local organization executive 

	 but subject only to the orders of his network 

seniors. Every LRH Comm had as his duties to get compliance 

with Huhbard's orders, -enforce Hubbard's policy letters, and to 

take whatever actions were necessary to carry cut Hul,'bard's 

intention for the organization. 

44. Hubbard had complete control of Scientology 

finances, both through his policies and directly. Anything he 

ordered be bought would .be immee.j,ately on the basis of his "LRE 

order." He was the only person in the organization with that 

power. Anyone else needing to purchase anything to do his job 

had to get a purchase order approved in a budget by the 

Financial Planning (FT) Committee. The budget then had to be 

approved by the Treasury and Finance Bureau executives, and 

finally by Hubbard, if he chose to. Even on the flagship which 

was collecting money from all service organizations 

internationally and was holding millions in Sea Cr; reserve 
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funds, Hubbard 	at tires initiate ar --usteritv campaign and 

reduce allocation of many budget items. Inere were times the 

ship ran out of toilet paper, and ether times when the 

Clearwater Flag Land Base (FLB) was set up he order that 

everyone eat only rice and beans. There were many times on the 

"Apollo" when just to be able to do my job I paid for my own 

transportation and bough customary gifts (T)r officials in the 

ports out of my own pocket, even though I was being paid only 

ten dollaxs per week, because I could not get approval for these 

necessities in the F2 budgets. Hubbard set crew "wages" aid had 

wages docked if he considered someone was not performing well on 

post. .While most crew were kept impoverished, and unable to buy 

clothes and the barest of necessities, Eub.bard was fleecing the 

Scientology crganizatiorLs of millions of dollars through a 

Liberian "desk drawer" cc ration called Religious Research 

Foundation (RaF). Non-U.S. students and people coming for 

auditing to the Apollo, and later the FLB, paid their money for 

services purchased to RRF, not the Church of Scientology. These 

funds did not then show up in Scientology account books. 

Hubbard had complete control of RRF, and transferred millions to 

himself from this phony corporation. Me money being taken in 

by RRF, which provided no service to anyone, should have been 

paid to the Church of Scientology of California, a I.L.S7  

corporation, which was claiming to the Internal Revenue Service 

during theis period that the flagship Apollo was its "marine 

mission." 
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45. During this period, when millions of dollars of 

Scientology funds were inuring to Hubbard in fraudulent 

transactions from shell corporations, he was disseminating to 

staff and public paying customers a totally different picture, 

another shore .story. In a promotional piece, entitled "What 

Your Fees Buy," attached hereto as Exhibit W, distributed widely 

and used by Scientology salesmen when selling auditing and 

courses, Hubbard wrote the bald-faced lie, "the fees you pay for 

service do not go to roe." He stated, "I draw less than an or; 

staff mPmbm ," draws only about four pounds a week." (This is 

the S10.00 per week we received on board.) He claimed that he 

was not even receiving royalties for his books. It was not 

until almost the end of my Sicentology "career" that I learned 

that Hubbard's statements about his income from Scientology were 

lies, and that like thcusanez of other staff who had labored in 

disgraceful conditions for paupers' wages, which he set, I had 

been cruelly defrauded. 

46. The disparity between the way Hubbard lived and 

was treated on board and the conditions and treatment of most of 

the crew was enormous. He had a spacioas stateroom, as did Mary 

Sue Hubbard, a large auditing room, a sumptuous office, which 

was referred to as his "research room," and an enormous and 

elegant living and dining room. All these spaces were 

off-limits to crew and students. Hubbard had his own steward, 
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cook, cleaners, 	driver in addition t the messengers who 

catered to his every whim. Mrs. Hubbard had her own steward, as 

did the Hubbard children. The Hubbards ate separately from 

everyone else and ate different food prepared in their own 

galley by their own cook. Much of the Hubbard's food was flown 

In with couriers from the United States, whereas crew food was 

purchased locally. Some of the top executives among the crew 

shared small cabins and married couples generally had a cabin, 

but for those crew berthed in dormitories, the conditions were 

very bad. The dorms were cramped, bunks had been installed 

three h_igh, there was virtually no room to store personal 

belongings, the ventilation was in.adecIllEte, the spaces smelled, 

and they were roach-infested. Much of the ship was 

roach-infested and despirs attempts to get rid of them, 

incll,riing a "roach derby" initiated by Hubbard in which 

messengers fined any crew if roaches were found in their work or 

berthing spaces, the roach problem remained until we all moved 

ashore in the fall of 1 975. :n the last year or so of the 

Apollo's operation as the flagship, as the on-.board complement 

grew and berthing space shrunk, due to the ever-expanding need 

for offices and work areas, many of the crew were forced to 

sleep above decks wherever they could find a spot. If it rained 

too hard they picked up their blankets and moved inside into 

crew dining rooms. 

47. The demand for production and the threat of 
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punishment for low production were so great at all times that 

much of the crew existed in a state of continual exhaustion. 

For years, 	averaged something like four hours of sleep a night 

and many others had to work equally long hours. Although there 

was an official schedule for crew, it was impossible to adhere 

to it because of the work load imposed by Hubbard and senior 

executives. As most of the crew could not afford decent 

clothing, many worked in virtual rags. Clothes had to be washed 

in buckets and there were no drying facilities aboarcao Many 

crew members 	not care for themselves hygienically and body 

odor, especially in the dormitories, was at times oppressive. 

Because space was so limited and holds, which should have 

contained crew baggage, had been turned into mimeograph, file 

rooms, or RFF berthing, there were, except in the Hubbards' 

areas, piles of clothing, personal belongings and junk all over 

the ship. As I had the job of promoting the shore story to the 

local people in the ports we visited; that is, that we were 

Cperation a_nd Transport Corporation, a highly successful 

business consultant 	with the world's most effective 

management technology, the crew and ship appearance was a 

continual problem and embarrassment to me. 

48. Crew medical and dental needs were given a low 

priority, far back of production and discipline. Unless crew 

members were badly injured cr seriously ill, they did not co to 

the doctors. And if they developed a protracted illness, they 
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were labelled "c.,..Lnica,," and usually 	 Individuals 

with cancer, even ulcers, both conditions which Hubbard claime,' 

to be able to cure with Dianetios and Scientology auditing, were 

offloaded rather than treated. Crew who became sick and unable 

to work had their pay docked for whatever days they missed. 

Hubbard also failed against medical doctors in his writings, 

claiming that they destroyed lives, and had a vested interest in 

people getting ill, and this created an aversion in 

Scientologists, certainly in myself, to medicine. The Sea Org 

administrative procedures also made getting medical or dental 

treatment, difficult. It was hard to get off post for any 

reason, and even more difficult if one's statistics were down. 

Statistics, the record of the amount of production done, had to 

be maintained 	each crew member, and "ethics conditions" were 

assigned on the basis of the person's statistics. The 

statistics had to keep going up or the person would get in 

"ethics" trouble. And with down statistics in a given week, it 

would be almost impossible to get off the ship. Also, to get 

medical or dental attention, unless it was an emergency, a crew 

member would have to petition his seniors for permission, and 

then would have to ensuze there were sufficient funds allocated 

in the medical float. I personally was denied both medical and 

dental attention on separate occasions when I requested it while 

in the Sea Org and was told it was because there was not enough 

money. 
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49. CU7- the d were so abominable 

they would shock any normal person's sensibilities, they 

remained that way because crew had no possibility of changing 

them. The conditions were set by Hubbard, and crew were kept 

from changing any of Hul:'oard's policies or orders by his system 

of discipline and punishment he called "ethics." The purpose of 

the Sea Org was stated oLficialy as "to get in ethics on the 

planet"; that is, to make the world a more ethical place. 

"Ethics' was ever-present in the Sea Org, as a common word, 

concept, department and fcrceo "Ethics cf'ensPs" were me* with 

"ethics penalties," which ranged fr== the "lower conditions," 

"liability," "doubt," "elle-, p°' "treason," "confusion," and "no 

condition" - each ob which req-uired many hours of "amends" labor 

be done while still ffij.,ntaiming one's own post production to a 

"sui,,ressive person declare." The extent to which ethics 

penalties were taken is shown by the "Fair Game Policy," 

attached hereto as Exhib X, which stated: 

"Enemy - SP (Suppressive Person) Order. Fair Game. May 
be deprived of property or injured by any means by any 
Scientologist without any discipline of the 
Scientologist. May be tricked, sued or lied to or 
destroyed." 

Scientclogy has claimed that "Fair Game" was cancelled by the 

policy letter from Hubbard attached hereto as Exhibit Y This 

policy states, however, that the use of the- term was cancelled, 

but the "treatment or handling of an SP" was not. Complaining 

about a policy or ccnditcns was an ethics offense. Crew and all 
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Scientologists were expected to report on one another, w44,- on 

husband and children on parents. anyone failing to report a 

violation cf policy cr even someone upset or unhappy would 

himself be punished. Hubbard created an atmosphere of distrust, 

fear and oppression among all staff. It was called "nattering" 

and was dealt with very severely. A person soon learned to not 

complain, and certainly to not question Hubbard's policy, 

because any counter-intention exhibited toward his policy was 

also a serious offense. In the Sea Org, what Hubbard called 

"ethics," was not ethics at all, but threat and terror to 

enforce blind obedience. And Hubbard, who was continually lying 

about his past, his accomplishments, his income, and what 

Scientology really did, was )1i'nself supremely unethical. 

50. He also used the auditing procedure, by which he 

claimed to be freeing people, to subtly program them to not even 

a critical thought about the deplorable conditions in 

which he kept them. During any auditing therapy session, if the 

person undergoing the auditing, the preclear or "pc," makes any 

critical comment, the auditor will immediately demand of the 

preclear any overt, that is, any intentionally harmful act, he 

has committed. In Hubbard's system, any criticism meant that 

the person making it had a hidden undisclosed crime. One of his 

bulletins, "Session Must-nots," attached hereto as Exhibit Z, 

states this point: 
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"when 	pc is critical of the c,....1-tor, the 
organization or any of the many things in Life, this is 
always  a symptom of everts  priorly committed by the pc. 

"This is a sweeping fully embracise statement - and a 
true cne. There are no criticisms in the absence of 
overts committed earlier by the pc." 

Very soon after some auditing in the Sea Org I learned that any 

criticism I had meant I had done something. bad, and after a 

while, I even was Stopped from thinking any thought critical of 

Hubbard or the organization. In Hubbard's dictionary of 

Scientology terms, a "critical thought" in fact is defined as "a 

symptom cf an overt act having b-zon committed." The page with 

this definition is attached as Exhibit AA. This concept, 

although programmed into people in auditing pervaded every part 

Cr aspect of the organization. So the criticisms of a crew 

member who complained of too little pay, bad living conditions, 

cr harsh punishment were not listened to, but rather he would be 

investigated or sec checked for his "crimes." By contrast, 

however, it could never be thought that Hubbard, who was 

constantly critical of doctors, judges, scientists, 

psychologists, government, teachers, and especially 

Scientologists, and Sea Org members, had himself committed 

crimes or overts, because such a thought about him was clearly 

"critical." Thus, he achieved almost absolute mind control_ 

51. He was, through the same mental manipulations and 

by bringing staff along through various levels of deception, 
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able to get them to commit antisocial dCZS they never dreamed cs 

when they entered Scientology. One of the most heinous 

activities of the organization is the use for intelligence, 

security and extortion purposes of the statements made by 

preclears to their auditors during the auditing process, in what 

the prec:ears think is complete confidence. Only in late 1975 

did I learn of the practice. At that time, I was working in the 

Guardian's Office in Daytona Beach coding and decoding telexes. 

Every day there were telexes from GO's in organizations around 

the world to the Flag GO with information about individuals 

taken from their preclear folders. If I had known that 

information divulged in auditing was not confidential but would 

be freely viewed, excerpted, disseminated and used by the GO, 

would never have gotten into Scientology. But I learned of the 

practice six years later, and by then made no choices for 

myself. Later still, when I was 

GO, I personally participated in 

files of people who requested to 

in the RPF, on orders from the 

this practice, "culling" the pc 

leave or whom the GO considered 

security risks. A person's pc file, or auditing file, contains 

everything the preclear says to his auditor during "therapy," 

taken down in note form longhand. It contains the preclear's 

whole life, especially the times of upset and emotional change. 

The GO ordered culled from the preclear's files any crimes, any 

sexual incidents, any drug history, and any embarrassing facts. 

For people who requested to leave the Sea Org, these things were 

typed into a "crimes list" which they had to sign before being 
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allowed to leave. I received similar orders to "cull" oc 44,.c  

from the =10, both in Clearwater and in La Quinta, California. 

I know for a fact that my own preclear files have been culled 

GO intelligence since I left the organization and I have 

attempted to get them returned to me. In an uthinkably preverse 

distortion of reality, Scientology claims these files are 

protected by the priest-penitent privilege and refuses to turn 

them over to the people whose statements they contain, and whose 

property they are. Yet, in that paradigm, the preclear is the 

"penitent" for whose protection the privilege exis 

Scientology attempts to cover its crime by invok,ing the 

privilege it violates. 

52. While r',nitting that preclear files are 

"confidential,' Scientology has claimed that its use of 

information from "ethics" or perscamel files, or fn 	"life 

history" forms or written "confessions," called overt-withhold 

writeups or "0/W writeups," to attack people who have left the 

organization is justified because these files and forms are not 

'''confidential."9  But that, too, is a distortion of the truth, 

because paople are in fact led to believe these things, like the 

auditing information in pd clean folders, are confidential. 

Nobody is told when getting into Scientology or the Sea Org that 

the forms they fill in and the papers in their files will be 

used against them in every way possible to destroy them if they 

ever discover they have been defrauded, leave the organization 
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or seek to ebt7-n redress of wrongs don- 60 them. In fact, 

people are led to believe these things will not be used in any 

way outside the organization, and certainly not to embarrass or 

harm them in any way. That staff would even fill out life 

hister.y fo,,Lis, which list sexual activities and partners, and 

drugs taken, or do "0/W writeups" of "czimes" committed or 

indiscretions of any kind, is a.product of the twist ad use to 

which "auditing" is put. Because a preclear divulges his 

innermost secrets to his "auditor" in the auditing process, 

which he is told is absolutely confidential, he becomes willing 

later to divulge the same "secrets" in other contexts within the 

orga.nization; for em la in "life history" forms or "0/W 

writeups." He is led along step by step with representations 

about the honesty, law-abiding nature, and benevolent intent of 

Hubbard and the organization to place more and more trust in 

them, trust which will be betrayed in an instant if it serves 

Hubbard's and the organization's true 711.rpcses: the amassing of 

power and wealth. 

34. The betrayal of the. trust placed in them and 

failure to deliver what they promised people is what has caused 

- Hubbard and Scientology its many problems. It was not H, b,tar's 

enemies; like all dictators, he invented his enemies to keep 

staff and followers in line and keep them from finding out they 

were being lied to. The betrayal of trust began with Hubbard's 

lies about himself to sell Scientology, It continued with the 
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failure of Scientology of live up to its promises made 	paying 

customers. It did not cure arthritis, ulcers, cancer and a host 

of other illnesses as he claimed. Scientology people who have 

seen "cleared" still get colds, contrary to his "scientific" 

claim. It did not raise IQ a point per hour of auditing. If it 

had, I would have an IQ somewhere over 1000. It did not 

increase ability. When I left the Sea Org, after twelve and a 

half years in Scientoloy, I was broke with no marketable 

skills. It did not give me emotional stability, security or 

confidence. The whole Scientology/Sea Org wcperience 

emotionally traumatized me. It consciously destr-oyed in me the 

human capacity to tamest. The scientific guarantees and the 

scientific nature of Soientoloy, the way he represented it when 

me into the organizv-jon, were liese 

54. Hubbard's strategem to avoid legal responsibility 

for his fraudulent c7 "rc  was to label Scientology a 

religion." But that is just another shore story. The initial 

representations by Scientology salesmen are that it is a 

"science." The literatu_re is full of such statements. And the 

promises of what Scientology will do for a customer are stated 

as "scientifically guaranteed," and are in any case secular 

representations - such things as increased IQ.and ability, 

improved appearance, curing colds, allergies, headaches, cancer, 

etc. Staff and customers are told that the religious cover is 

needed as a defense against Scientology's "enemies." 
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Scientology is , fact, in its top struc 	represented as 

antithetical to religion, which is considered a humanoid 

aherration,*an insanity. Hubbard's intent in labelling his 

"science," Scientology, a "religion," can be seen in his letter 

of April 10, 1953, attached hereto as Exhibit BB, to Helen 

O'Brien, the head of Scientology in the U.S. at the time. 

Hubbard writes about the creation of an auditing clic 

connected to the HAS, the Hubbard Association of Scientologistt, 

the early Scientology company: 

"We don't want a clinic. We want one in operation but 
not in name. Perhaps we could call it a Spiritual 
Guidance Center. Think up its name, will you. And we 
could put in nice desks and our boys in neat blue with 
diplomas cn the walls and 10 knock psychotherapy into 
history and 2. make enough money to shine up my 
operating scope and 3. keep the HAS solvent. It is a 
problem in practical business. I await your reaction 
on the religion, angle. In my opinion, we couldn't get 
worse public opinion than we have had or have less 
customers with what we've got to sell." 

55. 1 f_rat met Tonja Burden cn the Apollo in 1974. 

She was a little girl then, maybe thirteen or fourteen years cf 

age, and inexperienced, even for that age. She worked in the 

CM0 on the ship, la- the CMO Estates Project Force (E2F), the 

group which .did clearing. and other menial tasks, and as a junicr 

watch messenger, running messages for Hubbard and carrying outi 
41. 

all his wishes, under the supervision of more senior 

messengers. Most © the. direct contact I had at that time with 

Tonja was when she cleaned my cabin. I was then married to 
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cleaned the senior messengers' rooms. Although I did not know 

Tcnja's exact schedule cn the ship, I sometimes observed that 

she appeared exhausted from lack of sleep. My main impression 

from that period was that she was terribly overwhelmed and the 

flippant attitude she sometimes projected was just to cover up 

the overwhelms At times, tear would well up in her eyes when 

things were particularly stressful for her, and she seemed 

unable to communicate her thoughts at those times. I would not 

have pressed her to cammunicate in any case, because emotional 

problems were left to auditing, and it was unacceptable to 

sympathize with someone in trouble. 

56. When Hubbard's personal staff moved to Dunedin, 

Florida, L became the Deputy LRE External Communications Aids, 

and several of the messengers including Tonja worked with me in 

the LP External C 	(LEC) Unit. Hubbard created a new shore 

story for the Florida operation. The properties in Clearwater 

were purchased by a front corporation, Southern Land Development 

and Leasing Corporation, and then leased to another phony 

organization called United Churches of Florida. The Dunedin 

operation was to be United Churches Extension (UCE). As with 

the OTC shore story, we were to deny being Scientologists or any 

connection between United Churches and Scientology. We were to 

maintain the same level of security as on the ship. Scientology 

terms were never to be used outdoors and Hubbard was to be 
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referred to, ev 	in phone conversations 	.ly as "the boss." 

Generally Tonja worked cn telexes in LEC, coding, typing, 

transmitting, receiving, decoding and distributing them to 

personnel at UCE. Almost all the telexes were originated by or 

addressed to Hubbard or his wife, who had her Controller's 

office and staff at UCE as well. At times, Tonja also worked in 

the mail unit, collecting, logging and packaging the outgoing 

mail, and unlogging and distributing incoming mail. There were 

generally three mail and telex runs daily. Hubbard operated all 

of Scientology internationally from UCE although he concentrated 

during that period on the setup and operation of the new Flag 

Land Base in Clearwater, Florida. He operated dozens cf 

missions covering every aspect of the base establishment, 

including operating on a direct basis all GO activities in 

Clearwater. At least twice he had the GO exectuvies over to UCE 

to personally brief them on what he wanted. I do not recall all 

of the mail and telex traffic I saw for Hubbard during that 

period as there was such an enormous quantity. Among the 

operations I do recall, however, were "Program L.P.E Security - 

Code Name: Power," which, along with an accompanying letter from 

Hubbard, and a compliance to "Power," a GO project czlled "Early 

Warming System: B-1" is-attached hereto as Exhibiit CC, and 

"Operation Goldmine" written by Hubbard, a response to which 

from the USGO is attached hereto as Exhibit DD. A program 

folder was maintained for both "Power" and "Goidmine" on LEC, in 

addition to several other programs Hubbard operated. The "Early 



Warning System" ..fC project, r" in nnApo dd prediction -' any 

attempt to serve Hubbard with a subpoena, ordered the 

infiltration of the US Attorney's Office in Washington, DC and 

Los Angeles, the Internal Revenue Service, the District Attorney 

in Los Angeles, the Attorney General of California, the American 

Medical Association, the Florda State Attorney General's Office, 

the local District Attorney's Office, and the local U.S. 

Marshal's office; and the theft of documents from Federal 

offices. I .was instructed at UCE that if a process server 

arrived to serve Hubbard, he was to be alerted and the process 

server physically blocked so that Hubbard could make a getaway. 

The "Goldmine" report reveals the Scientology corporate 

machinations being ordered by Hubbard, and that there was, in 

fact, no corporate integrity. 

57. Sometime in February 1976, when the United 

Churches cover was "blown" in Clearwater, and it was revealed 

that the whole operation was Scientology, Hubbard fled from 

Dunedin and went into hiding in Washington, DC. His telexes and 

mail continued to go via UCE, however, to create the illusion, 

even to staff in Clearwater that he still was there. From UCE, 

we relayed them on GO mail lines to the Washington, DC 

Scientology organization where he had two messengers working in 

the local GO to handle his mail and telex traffic. Tonja stayed 

behind and continued to work in L.EC with me. I became, along 

with my wife, Terri, her "guardian" around that time, a 
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requirement set -, the GO to protect the ,,rganizaticn from 

liability for the 'chit dren living at the base without their 

parents. It was not a legal guardianship, and it was 

meaningless in any-case as the conditions were set by Hubbard, 

and no one had any power to change them. AT UCE, as on the 

ship, Tomja seemed confusedabout all that was going on, 

teary-eyed at Liz**, and constantly overwhelmed. I know she was 

not attending sch661, -and was not being given anything remotely 

resembling a normal education. 

58. In May 1976, was sent to Los Angeles on a mission 

to set up an LRH External C=munications Unit for Hubbard, 

there, and did not see Tcnja until I was returned to Clearwater 

and assigned to the Rehabilitation Project Force (RPF) in July. 

And at that time, I could not talk with her because I was an RPF 

member, and talking to.-ion.-RPF crew was forbidden. Hubbard 

created the RPF on board the ship in January 1974. It was 

eseentially a prison to which crew who were considered 

non-producers, security risks, or just wanted to leave the Sea 

Org, were assigned. Hubbard's RPF policies established the 

conditions. RPF members were segregated and not allowed to 

communicate to anyone else. They had their own spaces and were 

not allowed in normal crew areas of the ship. They ate after 

normal crew had eaten, and only whatever was left over from the 

crew meal. Their berthing was the worst on board, in a 

roach-infested, filthy and unventilated cargo hold. They wore 
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black boilersuit 	even in the hottest wt. ,ter. They were 

required to run everwhere. Discipline was harsh and bizare, 

with running laps of the ship assigned for the slightest 

infraction like failing to address a senior with "Sir." Work 

was hard and the schedule rigid with seven hours sleep time from 

lights out to lights on, short meal breaks, no liberites and no 

free time. They followed a prescribed program of sec checks and 

ethics penalties. It took months for RPFers to get through the 

program, to graduate back into crew status. Hubbard used the 

RPF as threat to enforce obedience on the ship and throughout 

the Sea Org. He threatened me with assignment a number of 

times. The RPF was a degrading experience and the possibility 

of assignment terrifying. When one young woman ordered into the 

RPF took the assigment too lightly, Hubbard created the RPF's 

RPF and assigned her to it, an even more degrading experience, 

cut off even from the RPF, kept under guard, forced to clean the 

ship's bilges, and allowed even less sleep. Finally, on July 1, 

1976, in Clearwater after having me locked up for three weeks in 

Los Angeles, H10-0-lard carried out his old threat and assigned me 

to the new land base RPF. I stayed there seventeen months, 

finally getting out on December 1, 1977. 

59. Around September 1977, Tonja was assigned to the 

RPF, so I had gUite a bit of contact with her again. I had had 

no contact with her since my assignment because it was a serious 

offense to talk to any non-RPF peronnel. I did not even know 
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what had happe, 	regarding my quasi-g' 	ian relationship to 

her. By the time Tonja was assigned I was the head of the RPF 

cn the inside, and Tonja became my junior. .kr. RPF assignment 

was an unbelievably traumatic experience. When it happened to 

me, and I was a grown man, I was so devastated that I went into 

shock that lasted several days, during which time I could eat 

hardly anything. It was one of only three times I cried during 

all my time in the Sea Org, and I was in such heavy grief, my 

body convulsed uncontrolably. Tonja too, would sink into deep 

grief in the RPF, and there were other times it seemed to me she 

was suppressing the overwhelming sadness ins'de her. There is 

no way to really describe the RPF experience, the hopelessness, 

the humiliation, the horror. It seemed to go on forever, the 

days all identical, no time to oneself, the same blue boiler 

suits like prison garb day after day, the same questions in 

PrvIless sec checks. I was a fairly intelligent, somewhat 

educated adult, already trained to a degree as an auditor, with 

seven years experience in Scientology, and it took me seventeen 

months to make my way through the-RPF program. For Tonja, a 

little girl, uneducated, unsophisticated, innocent, and 

completely untrained as an auditor, it would have taken years. 

In spite of the hopelessness of her situation, and the 

oppressive nature of the RPF program, I never saw Tonja quit, or 

even quit working, and I never saw her become bitter or 

antagonistic. She remained a decent, albeit broken, young 

lady. Rubbard's purpose in creating the RPF, and running it as 
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a prison with the assignees considered criminals, was the 

breaking of people's wills, the total subjugation of anyone he 

considered exhibited "counterintention" to his goals. He 

achieved his purpose with me so well that I thanked him for the 

opportunity of doing the RPF, much like prisoners of war who are 

broken emotionally and spiritually in prison through deprivation 

and mind control techniques thank their captors. Attached 

hereto as Exhibit EF is a "success story" I wTote when getting 

out of the RPF, the last requirement before graduating° 

Evidencing my debased state at the time : thanked Hubbard for 

giving me my sanity, when in fact, he had done everything he 

could to take it from me. 

60. A week or cc after my graduation from the RPF 

was trx,n,sferred with my wife Terzi to the CMO office in the Sea 

Org "Cedars" c.;.4i1„)lex in Los Angeles. A few days later we 

received a telex from the Clearwater C'O Unit stating that Tonja 

had fled from the RPF and gone to Las Vegas, Nevada. Terri and 

I were ordered to get her hack. We drove to Las Vegas and found 

Tonja at her parents' home. She was shocked that we had tracked 

her down so quickly and she was terrified by us. Terri had been 

her senior for some years in the CMO, and I had been her senior 

at UCI and in the RPF, and we both intimidated her. She stated 

over and over that she did not want to go back. Tears welled up 

in her eyes. But Terri and I would not be swayed from our 

purpose. we talked to her mother and father, and intimidated 



them with veil 
	threats of what might . ?en, how it would be 

better for all if Tonja came back. We also insisted that 

Tonja's coming back and "routing out" properly was the most 

ethical thing for her to do. The truth was our purpose was to
 

get Tonja back, have her sec checked and get her to sign 

waivers, releases and promissory notes, so she would be 
rendered 

harmless to Hubbard and the organization. Tonja was, in fact
, 

considered a significant threat because she had worked so 

closely with Hubbard and potentially knew a great deal about 
his 

control of the organization, and GO intelligence cperaticns
. 

After several hours, and still against her will, Tonja succum
bed 

to our tactics, and we drove with her to Los Angeles. There 
we 

turned her over to the Los Angeles RPF where she would be
 sec 

checked and made to sign the required documents. 

61. In 1580, I was interviewed by the GO about Tonja, 

who was by then considered a major enemy of Scientology, and 
who 

I knew had been a factor in Hubbard's going into deep hidin
g at 

that time. An "affidavit," attached hereto as Exhibit FF, wa
s 

typed up by the GO, and I signed it. It is in part false, an
d 

the overall picture it conveys is nothing like reality. Such
 

false statements were expected of all Sea Or; staff; they wer
e 

just more "shore stories" or "acceptable truths," necessary t
o 

combat the "enemy." An example of an "acceptable truth" is 

contained in par. 5 of the "affidavit." People were assigned
 a 

condition of "treason" or said to be "in treason." But bec
ause 
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the exact word "treasonous," which Tonja used, was not a label 

generally attached to people in the RPF, I could write what 

did to make Tonja look like a liar. My denial of the E-Meter 

being a lie detector, and the GO's description of it as a 

religious artifact is par. 11 is a shore story, and in fact, an 

outfight lie. Even in Hubbard's own policy, attached hereto as 

Exhibit G, he states that the "E-Meter is better known as a 

lie—detector. 	The statement in par. 12 that "if any individual 

desired to leave the RPF they were free to do so".is also E 

perversion cf the truth. People could leave, but not without 

first being subjected to long sec checks, kept under guard, 

forced to sign waivers, releases, promissory notes and 

acnfessions of %rimes" excerioted from their auditing files, 

segregated, humiliated, and generally terrorized so they would 

be no treat after leaving. 

62. What I did to Tonja, coercing her back to Los 

Angeles to subject her to sec checks alad force her to sign 

documents, and signing myself a false statement against her was 

cruel and shameful. It shows the desensitization which had 

occurred to me over the years of oppression under Hubbard. 

Tonja was E young, innocent girl, herself brutalized by Hubbard 

and his organization, yet I perceived her as a "suppressive 

person," and "Fair Game," and any act against her, any trick, 

any lie, anything to destroy her, as laudable. It was only 

after studying the facts of Hubbard's life revealed in the 
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docu.ments I assembled in the biography archives that : realized 

what H,,',Oard had done to me. And then, like Tonja, because cf 

what I knew, I became "Fair Game." Since leaving the Sea Cr;, 

have been sued by Scientology, assaulted by a private 

investigator hired by them, run into bodily by a car driven by 

another private investigator, an attempt was made to involve me 

in a freeway "accident," I was followed and harassed day and 

night for over a month, four attempts have been made to bring 

false criminal charges against me, my marriage has been 

devorcyed, my best friend was used to set me up in intellioence 

operation, false "sworn" statements have been made against me by 

Scientologists and Scientology lawyers, and my life has 

virtually been destroyed. 

Signed under the pains and penalties of perjury this 

19th day of March, 1986. 

COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS 

Suffolk, ss. 	 March 19, 1986 

Then personally appeared before me the above named 
GERALD ARMSTRONG and acknowledged the foregoing instrument to be 
his free act and deed. 

Before me, 

s y, 

Notary Public 
My Commission Expires: 3/31/89 
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WITNESS 
PAGE  1 	OF  i340  

DECLARATION OF GERALD ARMSTRONG  

I, Gerald Armstrong, declare: 

1. I am making this declaration in support of an 

opposition to plaintiff organization's motion for summary 

adjudication. 

2. The organization's motion deals with a serious 

issue, one which affects the life of potentially thousands of 

individuals, and one which has become for me emotionally 

devastating and mind-altering, in a manner which is illogical 

and perverse. The realization that the people behind this 

motion and behind all the pc file violations; that is, the 

attorneys and the few who control organization money, will stop 

at nothing, no lie, or perversion of reality, no act, to, as 

Hubbard ordered, ruin me utterly, has some time ago gone far 

beyond a passing thought. 

3. Mr. Peterson's argument in the summary adjudication 

motion is that "by 1978 (I.) knew, or reasonably should have 

known" about the violations of my pc files, and that because my 

cross-complaint was filed in September 1982; my ----c-a-ug-e-s—of--a-a-t-ion--  

for fraud, intentional infliction of emotional distress and 

breach of contract as they relate to the organization's 

violations of my pc files are barred by applicable statutes of 

limitation. Mr. Peterson twists what I knew in 1978 with what I 

knew in the fall of 1981 and what I learned subsequently. The 
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whole statute of limitations argument is rendered ludicrous, 

however, by the fact that the organization and its attorneys 

have continued both the fraud of promised sanctity of pc files 

and violation thereof right up to the present time. Attached 

hereto as Exhibit A is a copy of the organization's "objection 

to release of preclear files "dated July 3, 1986 filed with this 

Court. At p. 2 of this document, organization attorney Donald 

Randolph states: "only within the last few weeks have these 

files been copied, indexed and reviewed by counsel." Mr. 

Randolph included in the "objection" several pages of statements 

he gloats were culled from my pc files. I have blacked out 

these statements in the document copy attached. 

4. Attached hereto as Exhibit B is a copy of a 

declaration dated December 18, 1983 which I wrote to support a 

motion to get my pc files delivered to me. At p. 8 I state, "I 

do not waive the (priest-penitent) privilege, and in fact I 

insist upon it." In a demonstration of the organizations's 

malevolent intent, Mr. Randolph asks this Court a p. 5 of the 

"objection" to "require Armstrong and his counsel to provide a 

waiver of the priest-penitent privilege." To veil the 

organization's antisocial acts with an illusion of legitimacy, 

Mr. 	Randolph states at p. 6 of the "objection" that if-1 even 

obtain copies of my pc files (part of which I do now have) the 

organization "will be forced against its wishes, to utilize the 

same documentation in its defense as evidence of Armstrong's 

character and perjurious statements." This is blackmail. And 

it is the clearest proof of the sanctity fraud, the 
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organization's actual policy regarding use of "confidential" pc 

file information against the pc, and the basic fraud of Hubbard 

and his creation. 

1 

2 

3 

4 
5. Attached hereto as Exhibit C is a declaration dated 

July 14, 1985 written by Frank K. Flinn, B.D., Ph.D., the 

organization's "religious expert." This declaration was filed 

in this case along with the organization's "response," of July 

30, 1985 to the Court's July 2, 1985 Discovery Order. At 

pp. 18-20, Dr. Flinn compares Scientology's policies and 

practices regarding the "sanctity" of pre-clear files with those 

of other "religions." 

5 

6 

7 

8 

9 

1 0 

11 

12 

"Another religious practice of the Church of 

Scientology which has come under scrutiny is the issue 

of the confidentiality exercised with respect to the 

auditing records of members and especially of the 

"pre-clear files" of upper-level church members. I 

find the practice of the Church of Scientology in this 

regard fully in keeping with the practices of other 

religions. 

In_general,_there are two fundamental reasons why 

churches, including the Church of Scientology, seek 

confidentiality with regard to unauthorized examination 

of spiritual records. The first is to preserve the 

sanctity of the spiritual privacy of the believer. 
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In regard to the first reason, the spiritual privacy 

of the believer, Scientology is like every religion 

known to me. The Roman Catholic Church protects the 

priest-penitent relationship with the severest of 

sanctions, including dismissal from priestly office and 

expulsion from the Church itself. Upon ordination 

priests take an oath of the "confessional seal" before 

they are allowed to hear the confession of sins and 

administer official spiritual counselling. My pastor, 

a Monsignor in the Roman Catholic Church, has testified 

to me that he would undergo imprisonment and death 

before revealing the contents of any confession, 

whether this revelation was demanded by the President 

of the United States or by the Pope of Rome. 

Abuse of the archive and unauthorized divulging of 

information can bring severe penalties, including 

demotion from office, penances and even 

excommunication. 

Most Protestant denominations have similar regulations 

and penalties in their respective church polities. 

Likewise Scientology has codes of conduct for auditors 

and other officials regarding authorized files. 	The-- 

Church does not allow any outsider access to a 

parishioner's files as a matter of priest-pentient 

privilege, as is the case with other churches. 

Confidentiality of this type of material touches on the 

nerve center of religion itself. The historical Fecord 
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shows that no church lightly suffers the intrusion into 

such records by the government or any other outside 

agency. The history of the Reign of Terror in France 

reveals the great number of priests who went to the 

guillotine rather than break the confessional seal." 

Neither the President, the Pope, this Court nor anyone 

other than the organizations' leaders and attorneys ordered the 

violations of the "sanctity" of my pc files. These leaders and 

the attorneys reveal a radically different standard of conduct 

and ethics from that of the ministers of "other religions" who 

went to the guillotine rather than divulge the confessions of 

their preclears. 

6. Attached hereto as Exhibit D is a declaration 

signed by Reverend Ken Hoden, "president" of one of the new 

"corporations" "divested" recently by the "California" 

organization. This declaration was also filed in this case with 

the "response" to the July 2, 1985 Discovery Order. 

Mr. Hoden states at par. 3: 

"Materials and information stored or recorded within 

the confessional folders (PC folders) are confidential 

and privileged. Our religious doctrine prohibits any 

parishioner or person receiving pastoral counselling 

(auditing) from viewing the contents of their folders. 

Our religious doctrines also prohibit any external 

dissemination of preclear folders. Even our attorneys 

EXHIBIT 	P4C, 



are forbidden to review these folders. The only peop
le 

who are allowed to view the pastoral counselling 

folders are authorized Church ministers. 

Yet, my pc files were given to attorneys, culled and 

used against me. Mr. Randolph even defines the state
ments he 

culled from my "confidential" pc files "as admissions
 against 

Armstrong's interest." It is clear that the defense 
the 

organization's attorneys have desperately devised to 
their 

inhuman and criminal actions is the threatened divulg
ence of the 

materials culled from my pc files and my resultant ho
ped and 

worked for emotional disintegration. The filing of t
he culled 

statements "under seal" is a cheap attempt to give a
n appearance 

of morality to the organization's perfidious act. Do
zens of 

organization attorneys, staff members, and attorney 
staff have 

seen the culled statements. They were placed in fron
t of the 

Judge in this case, the individual who can most affe
ct the 

outcome of this case and the rest of my life. Severa
l of the 

incidents "culled" from my pc files as "admissions" 
never 

happened. Mr. Randolph and whoever helped him, in th
eir 

ignorance of auditing and recklessness , have appare
ntly culled 

imaginary "past life" incidents or have created the 
incidents 

out of whole cloth. For several other incidents, Mr
. Randolph's 

interpretation is twisted beyond recognition. When 
he states at 

p. 2 that "the Church still maintains that the sanct
ity of the 

confessional must be placed above all other concerns
," he lays 

to rest Mr. Peterson's statute of limitations argume
nt because 

he shows that the fraud is continuing. The organiza
tion 

is still claiming out of one side of its mouth that 
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the sanctity of pc files is its paramount concern while out the 

other side it spits its victims' innermost thoughts and secrets 

and when these treacherously obtained and used thoughts and 

secrets are not sufficiently juicy to achieve the organization's 

black PR ends, it has someone fabricate them. 

7. At p. 8 of the summary adjudication motion Mr. 

Peterson states: 

"The only way Armstrong can avoid the bar of the 

statute of limitations is by proving that he did not 

and could not have discovered the events alleged in his 

Cross Complaint any earlier than he did." 

As has already been shown the culling of my filed 

admitted to by the organization occurred in 1986 and I only 

learned of this fact in July this year, almost four years after  

the filing of the cross-complaint. Attached hereto as Exhibit E 

is a page from what the organization produced as my "B-1 time 

track." The entry at April 7, 1980 is taken from my pc files 

(in session). I only learned of this culling in March 1985 when 

the organization produced some B-1 materials in the 

Christofferson case in Oregon. Even using the organization's 

date for the culled incident of April 7, 1980, this is two years 

after the 1978 date Mr. Peterson would like the Court to use. 

And when I learned of this culling is two and half years after 

the filing of the cross-complaint. Attached hereto as Exhibit F
 

is a document entitled "Gerry Armstrong Project" dated Februa
ry 

17, 1982. Step 2 reads: 

"Go through his files and folders to extract the names 
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of people who knew him and who are still well connected 

up and completely trustworthy. Interview these people 

to find out who Gerry's close friends were and to see 

if he had any relatives in this area (we could then 

follow up to see if he might be staying with them). 

This is the use of my pc files for intelligence data to be used 

against me. Attached hereto as Exhibit G is a "daily report 

dated February 22, 1982, from Assistant Guardian for 

Intelligence (AGI), Brad Ballentine to his organizational 

seniors at GOUS. He states in the fourth paragraph: 

"SU (Special Unit, the name for the Gilman Hotspring 

compound) and Flag (the Clearwater, Florida base) have 

sent us all their files on him (Armstrong)." 

"Us" is the GO intelligence bureau. I only learned of 

this transmission of my pc files to the organization's 

intelligence bureau and this use to which they were then put in 

March 1985, again two and half years after the filing of the 

cross-complaint. Attached hereto as Exhibit H is a declaration 

dated May 7, 1985 written by me in support of efforts to obtain 

my pc files from the organization, and prevent its continued 

violations of them. In paragraphs 5 through 9 I describe an 

organization intelligence operation involving the use of my pc 

files to entrap me. Much of the operation occurred in 1984, 

some six years after Mr. Peterson claims I should have known 

about it. I only became aware of the operation in April 1985 

when organization attorneys used its product to attack me in the 

Christofferson case. It's perhaps unfortunate for the 

organization that it gave my pc files to the intelligence bureau 
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for culling and intelligence purposes in 1982, used 

them to set up the illegal videotaping of me in 1984, 

and again culled my files to concoct the "objection 

to release of preclear files" in 1986, since in so 

doing it lost any shot it may have had at obtaining a 

summary adjudication based on the statutes of 

limitations. The organization's misfortune cannot 

begin, however, to compare with the pain and anguish 

it subjected me to with these acts. If the 

organization had acted decently, and not violated 

either overtly or covertly, my pc files, the 

situation today might be quite different. 

8. Even without considering the pc file violations 

after I left the organization in 1981 or even back 

into the 1970's, the summary adjudication motion 

still falls because I had been rendered by the 

organization and Hubbard, until I began to come to my 

senses in late 1981, something different from "a 

reasonably prudent person." Mr. Peterson has 

selected statements from some of my response to 

interrogatories as "admissions against (my) own 

interest" to show that I learned of the culling in 

the 1970's while in the organization. From the same 

responses used by Mr. Peterson, attached to his 

motion as Exhibit A, I have excerpted the following 

three statements by me which show why a reasonably 

//// C 
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prudent person perceiving the same tip of the pc file violation 

iceberg that I did in the 1970s would or should have feld in 

disgust and filed suit for the fraud and related crimes and torts, 

and why I could not. 

P.6 "In 1976 while locked up and guarded by the 

Guardian's Office on the orders of L. Ron Hubbard, I was 

told that my auditing reprts were being gone through by 

GO staff. Had I protested this action, I would have 

remained locked up indefinitely. I had no control of m.  

preclear folders, nor any control of those who had 

access to them. My will was broken by this time, and I 

was effectively controlled and manipulated by L. Ron 

Hubbard and the organization. 

In 1976 through through December of 1977, I was 

assigned to and kept on the RPF by L. Ron Hubbard and 

those under his control. A system of control and 

deprivation was exerted over me throughout this period 

and a campaign of harassment and terror was directed 

against me and the RPF as ordered by Hubbard. 

P.9 "If I had known of the existence of this policy 

(GO 121669) and the practice of disclosure of 

"confidential" session information, I would never have 

become involved with Scientology. I was brought along 

as far as I went with the organization by the 

systematic trickery and manipulation by L. Ron Hubbard 

and the organization. 
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P.23 "I spent from July 1, 1976 to December 1, 1977 on 

the RPF on Hubbard's order. I was humiliated, degraded, 

terrorized and defrauded by Hubbard during this period. 

I underwent tremendous emotional trauma and lost self 

respect and rationality. 

The proof of the mind manipulation run by Hubbard and the 

organization is that I stayed so long after so much degradation 

and betrayal. Only in late 1981 when I spotted Hubbard as the 

source of the fraud and the organization's antisocial conduct, and 

after leaving the organization when the control mechanisms began 

to fall away,did I become aware of the criminal significance of 

pc file culling and the fraud which makes it possible. 

9. Hubbard also used the auditing process itself, by 

which he claimed to be freeing people, to subtly program them to 

not even think a critical thought about the deplorable conditions 

in which they were kept, including a questioning of auditing or
 

the pc file violations which might be observed or heard about. 

During any auditing session, if the preclear makes any critical 

comment, the auditor will immediately demand of the preclear any 

"overt", that is any misdeed, crime or intentionally harmful act, 

he has committed. In Hubbard's system, any criticism meant that 

the person making it had a hidden undisclosed crime. One of his 

bulletins, "Session Must-nots," attached hereto as Exhibit I, 

states this point: 

"When a pc is critical of the auditor, the organization 

or any of the many things in life, this is always  a 

symptom of overts priorly committed by the pc. 
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This is a sweeping fully embracive statement - and a 

true one. There are no criticisms in the absence of 

overts committed earlier by the pc. 

Very soon after some auditing in the Sea Organization I lear
ned 

that any criticism I hadmeant I had done something bad, and 
after 

a while I even was stopped from thinking any thought critica
l 

of Hubbard or the organization. In Hubbard's dictionary of
 

Scientology terms, a "critical thought" in fact is defined 
as "a 

symptom of an overt act having been committed." The page f
rom 

the dictionary is attached hereto as Exhibit J. This conce
pt, 

although programmed into people in auditing, pervaded every
 part 

or aspect of the organization. So the criticisms of a st
aff 

member about Hubbard's or the GO's practices, and specifically 

pc file violations, were not listened to; rather he would be
 

investigated or sec checked for his "crimes." By contrast,
 

however, it could never be thought that Hubbard, who was 

constantly critical of doctors, judges, scientists, psychol
ogists, 

government, teachers, and especially Scientologists and Sea
 Org 

members, had himself committed crimes or overts, because su
ch a 

thought about him was clearly "critical." Thus he achieved 
almost 

absolute mind control. 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

10. Beginning at page 10 of the summary adjudication 

motion, Mr. Peterson makes a confusing argument that: 

"Armstrong is barred by Statute of Limitations from 

asserting Scientology's religious status, and auditing 

benefits as "misrepresentations" as Armstrong had a 
'Th 
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- duty to -investigate these "facts" more than-3 years 

prior to date of cross-complaint. 

Mr. Peterson further states at p. 14: 

"Clearly, if Armstrong is to be believed, he was aware 

of what he terms the scientific non-religious nature 

of Scientology no later than 1975. 

How that helps the organization's position is baffling. It is 

the basis of the whole Hubbardian fraud. It was Hubbard's 

scientific guarantees for auditing and Scientology which were the 

lure into the organization. Even the promise of auditing 

confidentiality was given in scientific terms and differentiated 

from "religious confessions" which Hubbard claimed had 

degenerated into "a kind of blackmail." In his bulletin of 

January 21, 1960, attached hereto as Exhibit K he stated: 

"Some churches used a mechanism of confession. This 

was a limited effort to relieve a person of his overt 

acts. Later the mechanism of confession was employed 

--as a kind of blackmail by which increased contribution 

could be obtained from the person confessing. Factually 

this is a limited mechanism to such an extent that it 

can be extremely dangerous. Religious confession does 

not carry with it any real stress of responsibility 

for the individual but on the contrary seeks to lay 

responsibility at the door of the Divinity -- a sort of 

blasphemy in itself. I have no axe to grind here with 

religion. Religion as religion is fairly natural. But 

psychotherapy must be in itself a completed fact or, as 

we all know, it can become a dangerous fact. 
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Hubbard goes on in the same bulletin to ask auditors to "make 

your pc write these overts and withholds down and sign them and 

send them off to me." His motivation for this policy is not 

altruistic, and it only became clear to me in 1981. 

The other part of Mr. Peterson's argument is that since 

I had some doubts in my early Scientology years I had a duty from 

that point to investigate. Mr. Peterson includes in the testimony 

from the trial in the underlying case, however, at p. 15 of the 

motion my statement of what happened when I did question the fact 

that the auditing I had had did not resolve what I considered 

the essential problem: "I was told after doing the auditing steps 

that that would only happen at Clear." And "clear" only happened 

around 1979, and that did not produce the promised results of 

auditing, but I was told these would happen at another "higher 

level" called OT III. In other words an aspect of the continuing 

fraud was bait and switch. 

Attached hereto as Exhibit L is a policy written by 

Hubbard dated February 25, 1966 entitled Attacks on Scientology" 

wherein he orders: 

"NEVER agree to an investigation of Scientology. ONLY 

agree to an investigation of the attackers." 

The investigation Mr. Peterson is seeking to convince the Court 

Thad a-duty-to make was impossible. In fact I did something 

of an investigation in 1980 and 1981 when it was somewhat 

possible and the results of the investigation were a major factor 

in my leaving the organization and Hubbard. 

11. Mr. Peterson claims at p. 16 of the motion that the 

intentional infliction of emotional distress cause of action is 
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barred by the statute of limitations in regards to the pc file 

violations since I was emotionally distressed in 1976 and 1977 

while I was locked, in the RPF and generally being manipulated 

and degraded on a daily basis by the organization on Hubbard's 

orders. Mr. Peterson's argument is hollow since culling of my 

files occurred as well, as has been shown above, in the 1980s and 

as recently as July this year. The emotional distress I have 

experienced from the 1986 culling alone is beyond description. 

Mr. Peterson's argument that I am barred by the statute of 

limitations because of my knowledge in the 1970s that pc file 

culling occurred is like telling a victim of years of abuse that 

he or she cannot do anything about it because the abuse has gone 

on so long. 

Interrogatory no. 16, the response to which Mr. 

Peterson has quoted from at p. 17, states: 

"With regard to the second cause of action of your firs 

amended cross-complaint for damages for alleged 

intentional infliction of emotional distress against 

cross-defendants Scientology and Hubbard, to the extent 

you have not done so, in response to the above 

interrogatory, provide the following factual basis for 

such cause of action: 

A. The specific and full factual basis-for all the 

allegations contained in said cause of action. 

Mr. Peterson's assumption that the date that I "first suffered 

severe emotional distress as a consequence" of realizing the 

organization had and would my innermost thoughts and secrets, 

was "by 1978" is erroneous. And the conclusion, at p. 18 of the 
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A- 

motion, that "Armstrong had knowledge of what he c
ontends were all 

the above referenced breaches of the so-called cont
ract no later 

than December 1, 1977," and at p. 8 that "(i)n rea
lity, 

Armstrong has not testified that he knew anything 
in the Fall of 

1981 that he had not already known as of 1978, by 
the latest" 

omit any reference to and attempt to slip by the wh
ole biography 

project, Hubbard's archives and the underlying case
 which the 

organization brought. 

I declare under penalty of perjury under the laws 
of 

the State of California that the foregoing is true
 and correct. 

Executed this first day of November, 1986 at Bosto
n, 

Massachusetts. 

41110 

AirM 	  Mk& 
Gerald 	trong 
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SUPERIOR COURT OF THE STATE OF CALIFORNIA 

FOR THE COUNTY OF LOS ANGELES 

OBJECTION OF CROSS-DEFENDANT 
CHURCH OF SCIENTOLOGY OF 

Plaintiff, 	 CALIFORNIA TO RELEASE OF 
PRECLEAR FILES 

v. 
[UNDER SEAL] 

GERALD ARMSTRONG, et al., 

Defendants. 

AND RELATED CROSS-ACTION 

I. 
	 EXHIBIT 	PAGE FT 

INTRODUCTION 

The Church has fought, at all times herein, to protect 

Aimstrong's privacy, and the privacy of its other 

parishioners, by refusing to produce the preclear files 

relating to Armstrong for an in camert  inspection. 

Needless to say, the Church does not wish to jeopardize its 

ability to provide religious services to all of its 

CHURCH OF --aCIENTOLOGY OF 
CALIFORNIA, a California 
Corporation, 

No. C 420 153 



adherents simply because one  ex-member lacks respect for its 

religious principles. The Church urges this Court to consider 

carefully, as several other courts have done, the potential 

adverse impact on religious confidentiality for all Church • 

members which arises from Armstrong's own attempts at 

self-destruction through insisting that his preclear files 

become discoverable. 

Throughout this litigation, the Church has maintained 

these files securely and in confidence, and only within the 

last few weeks have these files been copied, indexed and 

reviewed by counsel in preparation for their p oduction as 

ordered by this Court. As is evident below, the Church has 

very obviously pot,  utilized or disseminated the information 

contained in these files at any point. As is also evident 

below, there is significant information contained in these 

files which is directly contradictory and otherwise quite 

detrimental to Armstrong's assertions in support of his case. 

Additionally, there is a great deal of information contained 

in the files which is undoubtedly personally embarrassing to 

hap. 	strong and extremely destructive to his reputation and 

credibility. Nonetheless, even in full awareness of the 

damage that the contents of these files could inflict upon 

Armstrong and his claims, the Church still urges this Court to 

maintain the privacy of the documents and the information 

contained therein. This position is not based upon any 

overriding concern for Armstrong's welfare; rather, the Church 

still maintains that the sanctity of the confessional must be 

placed above all other concerns. 
EX'HIBIT 
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II. 

APPROPRIATE ALTERNATIVES AVAILABLE TO THIS COURT 

In Wollersheim V. Church of Scientology of California,  

et al., Los Angeles Superior Court No. C 332 027, the 

Honorable Ronald Swearinger was faced with a similar, although 

possibly even more serious, situation. In that case, 

plaintiff Larry Wollersheim had alleged that the pastoral 

counseling delivered to him by the Church had directly 

resulted in physical and emotional damage to him. He further 

alleged that the preclear files pertaining to 

directly relevant as evidence of this damage, 

intentional or negligent infliction emotional 

him. 

him were 

and the 

distress to 

As in the case herein, the production of the preclear 

files relating to Larry Wollersheim occurred in stages, with 

the Church bringing to the Court's attention at each stage the 

relevant objections. On February 28, 1986, Judge Swearinger 

required plaintiff Wollersheim to inform the Court that a 

knowing and informed waiver of the priest-penitent privilege 

was being made. (See Declaration of John G. Peterson, attached 

hereto as Exhibit "A".) 

On March 13, 1986, Judge Swearinger took note of the 

November 5, 1985 Order issued by the Honorable Judge Mariana 

Ptaelzer in the case of ;Religious Technologv Centers et al.  

v. Larry Wollersheim, et al., U.S.D.C. C.D.Ca. Civil Action 

No. 85-7197-MRP. That Order described as "confidential 

religious scriptures" the materials known within the Church as 

"(1) Solo Part II, (2) Power, (3) R6EW, (4) DCSI, (5) Sunshine 
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Rundown, (6) Clearing Course, (7) OT I, (8) OT II, (9) OT III, 

• • • " (See Temporary Restraining Order, attached hereto as 

Exhibit "B".) Following the decision reached by Judge 

Pfaelzer, Judge Swearinger ordered that "(w]e are not going 

into the contents of those upper level materials." (See March 

13, 1986 Trial Transcript, 	2208-2209, attached hereto as 

Exhibit "C".) Judge Swearinger reiterated on April 3, 1986 

that no testimony from the upper levels materials, being 

defined as "Power through NOTS", would be allowed into the 

trial of the action. (See April 3, 1986 Trial- Transcript, pp. 

4786-4787, attached hereto as Exhibit "D".) Thereafter, the 

preclear files were produced to Judge Swearinger for his j 

canes inspection. The files containing upper level 

materials were not required to be produced, and were not 

produced. 

On May 6, 1986, after Judge Swearinger had thoroughly 

reviewed the contents of the files, a discussion was held 

concerning the "tremendous confusion and side shows" that the 

introduction of the preclear files into the Wollersheim case 

would create. (See May 6, 1986 Trial Transcript, p. 7571, 

attached hereto as Exhibit "E".) 

A procedure whereby the files were maintained by the 

Court, but in which Wollersheim and his counsel could review 

them in the presence of a referee, was established. No such 

review occurred, apparently due to a decision by Wollersheim 

and his counsel that the interests balanced by the information 

contained in those files becoming public or staying private 

came down on the side of privacy. 	EXHT7  —3  PA G E 	 
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The alternative suggested by the WollersheiA  case is 

completely applicable and appropriate to the case herein. The 

Church has not produced the three files pertaining to 

Armstrong which contain "confidential religious scriptures". 

Those files, covering the time period from just a portion of 

1978 into early 1980, include "(1) Solo Part II, . . . (6) 

Clearing Course, (7) OT I, (8) OT II, [and) (9) OT III" 

materials. It has, however, produced for inspection the 

twenty-five files covering the time period from Armstrong's 

first pastoral counseling, in 1970, up through the portion of 

1978 when he engaged in the confidential upper level 

counseling. This Court should require only the production of 

the preclear files already produced. 

This Court should also, as was established by the 

wollershein court, require Armstrong and his counsel to 

provide a waiver of the priest-penitent privilege prior to any 

review of the files which have been produced. The procedure 

formulated by Judge Swearinger, which would allow Armstrong and 

his counsel to review the files in the presence of a referee, 

is likewise completely appropriate for the case herein. Upon 

completion of his review, this Court should require Armstrong 

to specifically state which documents support his claims. The 

Church - is- confident- that Armstrong will be unable to 

demonstrate any  support for his claims that Armstrong's 

files were "culled" for the simple reason that no such action 

has occurred. 

It seems highly unlikely that Armstrong and his counsel, 

once they have reviewed these files, will still insist on 
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making their contents a part of this case as such an action 

will create only harm to Armstrong. The Church has not 

utilized these files in any way for this litigation, and 

repeats its offer at this time to destroy the files, and any 

copies thereof, in Armstrong and/or his counsel's presence 

should they now be willing to adopt this course of action. 

III. 

INFORMATION IN THE PRECLEAR FILES IS HARMFUL 

TO ARMSTRONG'S CASE AND CHARACTER 

If Armstrong insists on making the contents- of these 

files a part of this case by obtaining copies of them, and if 

the Court does not reconsider its intention to release these 

preclear files to Armstrong, the Church will be forced, 

against its wishes, to utilize the same documentation in its 

defense as evidence of Armstrong's character and perjurious 

statements. 

A. 5tatements Regarding Armstronaid Case  

The files contain numerous references to admisSions by 

Armstrong which are directly contr,!.dictory to his allegations 

in the Third Amended Cross-Complaint as well as 

representations made directly to this Court in various 

declarations. Information in this regard includes the 

following: 	 EXHIBIT  3  PAGE  ")")  

1. On November 18, 1977, Armstrong commented to his. 
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. On February 26, 1977, Armstrong informed 

. On November 13, 1976, Armstrong stated that 

. On October 24, 1977, Armstrong informed his min ster 

. On October 16, 1977, Armstrong informed his minister 

4. On September 20, 1977, Armstrong informed his 

minister that 
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5. On September 2, 1977, Armstrong confessed to his 
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minister that A 
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. On May 5, 1977, Armstrong informed his minister that, 

. On February 27, 1977, Armstrong informed his minister 
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8. On February 26, 1977, Armstrong described the 

All of the above statements by Armstrong are highly 

relevant to this action. They lead to the inescapable 

conclusion that Armstrong has lied to this Court and, when 

that ultimately proves to be the case, contempt and dismissal 

of the action is the proper sanction. 

B. Statements Regarding Armstrong's Character 

Other admissions contained in these files, which go 

directly to Armstrong's credibility and character, include th
e 

following: 

1. Armstrong admitted to his ministers on numerous 

occasions that 

(see, 

statements); 

1970) ; 

e.g., March 26, 1970 and July 16, 1970 

e.g., statement of April 17, 

31, 1972 and July 20, 1973); 

., statements of December 

(see, 

e.g., June 30, 1977 statement). 

2. Armstrong admitted to his ministers on numerous 

occasions that --1111111111=LMIIEM 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 



pAGELC-- EXHIBIT 

statements of May 23, 1970, 

1977); 

,see, e.g., 
„Ai‹dsitekafte' 

July 18, 1974 and February 27, 

statement of May 23, 1970); 

-_ 	(September 

,
(see, 
140 

e.g., statement of December 8, 1976); 

,see, e.g., 

statements of A ril 14, 1970, February 6, 1971 and August 12, 

see, e.g., statements of July 18, 1974 and September 6, 1977); 

) 1973. 

(see, e.g., 

statements of September 15, 1971 and February 26, 1972). 

3. Armstrong admitted to his ministers that 

(See, e.g., statement of July 25, 
17 

18 	  
4. Armstrong admitted 

occasions that 

(See, e.g., statements of February 6, 1971; 

ebruary 15, 1971; September 15, 1971; and October 10, 1972.) 

The above admissions, if the Church is ever forced to use 

them, must be construed as admissions against Armstrong's 

nterest. They paint an incredibly sad picture of a pathetic 

nd troubled individual who engaged in one illegal or deviant 
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act after another until entering the Church; who continued, 

although in a comparatively minor way, to practice his debased 

activities while a member of the Church; and who immediately 

resumed his extremely aberrated activities upon leaving the 

Church as demonstrated by his theft of thousands of pages of 

personal materials and his "talking pig" essay, a sickening 

"personal creative work" authored by Armstrong for potential 

publication. (See essay, attached hereto as Exhibit "F".) 

IV. 

THE DOCUMENT DATED NOVEMBER 26, 1976, 

MARKED BY THE COURT AS SEALED EXHIBIT NO. 600, 

IS NOT REPRESENTATIVE OF THE PRECLEAR FOLDERS 

The doc•ment selected by the Court and denoted as sealed 

Exhibit No. 600 in its Order of June 26, 1986 is not 

representative of the majority of the documents contained in 

the preclear files pertaining to Armstrong. The majority of 

the documents contained in these preclear files are notes 

taken by the ministers who delivered specific pastoral 

counseling processes to Armstrong. Their notes, as 

demonstrated above, reflect a great deal of spiritual 

reflection and unburdening by Armstrong. The document 

selected by this Court, however, is simply a review of an 

earlier pastoral counseling process delivered to Armstrong; 

its purpose was only to prepare Armstrong for additional 

pastoral counseling processes. 

Therefore, if the Court determines to release these files 

to Armstrong, the Church proposes the addition of several 

additional sealed exhibits as more truly being representative 

-lo- 
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of the documents contained within these preclear files. The 

docUments dated March 26, 1970, May 23, 1970, July 18, 1974,' 

and February 22, 1977 are hereby requested for introduction as 

sealed Exhibits No. 602„ 602, 603, and 604. 

V.  

FURTHER COMPLIANCE WITH THE COURT'S ORDER 

OF JULY 2, 1985 

Pursuant to this Court's Order of July 2, 1985, attached 

hereto as Exhibit "G" is a list of each of the pastoral 

counseling sessions contained within the preclear files by 

date, the name of the minister who counseled Armstrong, and 

the location where the counseling occurred when known. 

VI.  

CONCLUSION 

For the reasons set forth hereinabove, the Church urges 

this Court to allow Armstrong access to the preclear files for 

inspection without copying or the taking of notes only. Such 

an alternative will meet Armstrong's discovery objectives and 

yet maintain the integrity of the confessional files without 

interjecting their contents into this litigation. The Church 

further urges this Court to require a waiver of the priest-

penitent privilege from Armstrong and his counsel prior to any 

such inspection, to require a written statement specifying 

/ / / 

/ / / 

/ / / 

/ / / 	 (-1-1 
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what documents support his claims, and to exclude any 

production of the "confidential religious scriptures". 

DATED: July 3, 1986 	 Respectfully submitted., 

OVERLAND, BERKE, WESLEY, GITS, 
RANDOLPH & LEVANAS 

By: 
DONALD C. RANDOLPH 

Attorneys for Plaintiff and 
Cross-Defendant Church of 
Scientology of California 
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DECLARATION OF GERALD ARMSTRONG 

1. I am the defendant and cross-complainant in the case of 

Church of Scientology of California v. Armstrong, Case No. 

420153. 

2. I am making this Declaration to support a motion to hav 

plaintiff deliver to me my "auditing" and "ethics" files, now in 

its or a connected organization's possession. 

3. During the process of "auditing" in Scieptology, a 

person being "audited," hereafter referred to as "penitent," 

communicates to the clergyman, counselor, or therapist, 

hereafter referred to as "auditor," his innermost thoughts and 

relates incidents from his life which are emotionally charged, 

embarrassing or for which he could be blackmailed. The auditor 

writes down what the penitent says in "auditing reports." The 

auditor demands and records details such as time and place when 

an incident occurred, who was present, who knew about the 

incident, their relationship to the penitent and their address 02 

general location. These "auditing reports" form, along with the 

auditor's notes and instructions made after the auditing 

sessions, the penitent's auditing files. My auditing files are 

from approximately one thousand hours of auditing and total over 

two feet in height. These are the files, along with my "ethics" 

files, and any copies, notes or excerpts from these files, that 

seek to have delivered to me. 	 EXHIBIT 	PAGE. 	• 

4. When I became involved with SCientology, and when I 

joined the Sea Organization, I did so in part because of the 

promises made to me that auditing reports and statements made 

during auditing were to be absolutely confidential between 
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auditor and penitent. I was told that these statements were 

2i treated like the confessions of Catholics to their priests, that 

3j they would never be passed on to others and would not.be used 

against the penitent. I was never told of use of auditing 

5: information by the hierarchy of Scientology against penitents, 

6 nor of the fact that the hierarchy and the intelligence bureau 

7 personnel of Scientology had complete access to auditing files. 

My learning of the actual use to which auditing information is 

9 put was a major factor in my leaving the organization. The fact 

10 that the organization refuses to turn over my personal records 

11 by claiming they are "protected" by the "clergyman-penitent 

privilege" which they have for decades ignored and abused, is a 

situation designed by Scientology to bring about my emotional 

disintegration. 

5. 	i seek the delivery to me of my personal auditing and 

ethics files for a number of reasons. They are my property 

because they are my statements made as a penitent. As such, they 

are protected by the "clergyman-penitent privilege." Yet, I 

cannot exert the privilege, and stop the organization's use of 

these files as long as they remain in Scientology's possession. 

I seek an understanding from these records of what happened to me 

during my thirteen years of involvement with Scientology. There 

are aspects of the mind control by Hubbard and the organization 

which as yet elude me. I worked over eleven years, virtually 

without pay and doing things as directed by Hubbard and the 

organization that no sane person would do. I feel that my• ,  

auditing records will shed a great deal of light on this 

subject.-  My emotional stability I feel was damaged by 
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DECLARATION OF GERALD ARMSTRONG 

1. I am the defendant and cross-complainant in the case of 

Church of Scientology of California v. Armstrong, Case No. 

420153. 

2. I am making this Declaration to support a motion to hav 

plaintiff deliver to me my "auditing" and "ethics" files, now in 

its or a connected organization's possession. 

3. During the process of "auditing" in Scieptology, a 

person being "audited," hereafter referred to as "penitent," 

communicates to the clergyman, counselor, or therapist, 

hereafter referred to as "auditor," his innermost thoughts and 

relates incidents from his life which are emotionally charged, 

embarrassing or for which he could be blackmailed. The auditor 

writes down what the penitent says in "auditing reports." The 

auditor demands and records details such as time and place when 

an incident occurred, who was present, who knew about the 

incident, their relationship to the penitent and their address o: 

general location. These "auditing reports" form, along with the 

auditor's notes and instructions made after the auditing 

sessions, the penitent's auditing files. My auditing files are 

from approximately one thousand hours of auditing and total over 

two feet in height. These are the files, along with my "ethics" 

files, and any copies, notes or excerpts from these files, that 

seek to have delivered to me. 	 EXHIBIT 	PAGE::) C  

4. When I became involved with Sientology, and when I 

joined the Sea Organization, I did so in part because of the 

promises made to me that auditing reports and statements made 

during auditing were to be absolutely confidential between 
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Scientology, both while inside and by the attacks on me after 

leaving, and the continued possession of my personal auditing 

records and violation of my rights does not allow any emotional 

healing. The organization or Hubbard and his agents will use the 

information from my personal auditing files against me, both in 

and out of the legal arena. I seek to prevent Hubbard and the 

organization from this abusive action. Hubbard and the 

organization have labelled me their "enemy" and a "suppressive 

person' (or one of the 2 1/2 percent most evil people in the 

world). They do not consider me a friend, and their motivation 

for retaining my personal auditing files is not friendship or 

interest in my welfare. They actively seek my destruction. 

6. 	During my years of involvement with Hubbard and 

Scientology I learned by direct observation how the organization 

uses penitents' "confidential" auditing information. While 

working in the Guardian's Office and L. Ron Hubbard's 

Communications Bureau, I coded and decoded telexes which 

contained such information gleaned from auditing files. The 

information came from the Guardian's Office (or Intelligence 

Bureau), and without the knowledge of the penitents. The 

transmitted information dealt mainly with the penitents' sexual 

activities, their family, drug use, criminal activity in their 

past, "buttons" (things which could be used to exert control over 

the penitents), and things for which the penitents could be 

blackmailed. In 1980 and 1981 I learned from Guardian's Office 

operatives that because of its social unacceptability and legal 

problems they could no longer use auditing information directly. 

Instead, they gleaned the information from auditing files then 
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1 sought out "third parties" or created "third parties" who could 

2 provide the same information. Since the auditing reports 

3 contained the time and place where incidents occurred, and who 

4 was present or knew about the incident, this was relatively easy 

5 to do. In 1980 I was asked by a GO operative to "verify" 

information taken from the auditing files of Tonja Burden, a 

young girl then considered an "enemy" of Scientology. The 

operative knew details from Ms. Burden's "confidential" files and 

related these to me to see if I could be the "third party" to 

"provide" the information in a declaration or as a witness. 

7. 	A number of times during my involvement with 

Scientology I was ordered, either by Intelligence Bureau 

personnel or Hubbard's personal agents, to cull usable 

information from penitents' auditing files. The information 

culled was written or typed into lists and kept by the GO or 

Hubbard's agents separate from the auditing files. This was 

standard practice with anyone who requested to leave or did leave 

the organization or was considered in any way a "threat." 

Undoubtedly it has already occurred with my "confidential" files. 

The classes of information I was ordered to extract from auditing 

reports were: anything concerning the penitents' sexual 

activities, including time, place, form, event and names and 

addresses of all sexual partners; any involvement with drugs, 

including time, place, form, event and names of anyone else 

involved; any criminal activities with complete details; anything 

for which the penitents could be blackmailed; any information on 

family members, friends, associates, connections. In short, the 

information sought by the GO and Hubbard's personal agents was 
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intelligence data exacty like that sought and used by the KGB or 
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4 and the Sea Organization did I find that the practices regarding 

5 the use of "confidential" auditing files for intelligence 

6 purposes existed as written policy long before I joined the Sea 

Organization. In a Guardian's Order dated December 16, 1969, 

entitled PROGRAMME: INTELLIGENCE: INTERNAL SECURITY, Mary Sue 

Hubbard, then directly responsible to L. Ron Hubbard, wrote: 

"VITAL TARGETS: 

1. This Programme is to be done by the Asst. 

Guardian or the D/A/Guardian for Intelligence, 

if this post is held separately. 

2. To establish intelligence files on all 

such persons found to be infiltrators, double 

agents, and disaffected staff members, Scien-

tologists and relatives of Scientologists. 

OPERATING TARGETS: 

1. To make full use of all files on the 

organization to effect your major target. 

These include personnel files, Ethics files, 

the Gestapo. 

8. 	Only in 1982, after leaving Hubbard's personal staff 

Dead files, Central files, training files, 

processing files and requests for refunds. 

2. To assemble full data by investigation of 

each person located for possible use in case 

of attack or for use in preventing any attack 

and to keep files of such." (GO 121689 MSH, 

attached hereto as Attachment 1.) 
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If I had known of this policy and practice in 1969 I would never 

have become involved with Scientology. 

9. The public statement by Hubbard and the Scientology 

organizations is that the purpose of auditing is to free 

individuals. Yet the real use to which auditing is put is to 

entrap and control individuals. Many of the people in 

Scientology are Hubbard's unwitting dupes; they believe that, to 

some degree at least, their participation in the covert and 

illegal use of confidential auditing files has something to do 

with freeing individuals. Hubbard's personal writings during 

the period of his creation of Dianetics and Scientology, however, 

reveal a completely different and very non-altruistic motivation. 

In these writings, now under seal in the Court, Hubbard wrote 

that he would control this sector of the Universe, that all men 

will bow down tc his will, and that he has the right to use 

men's minds. There are approximately two hundred pages of such 

writings presently under seal. These reveal Hubbard's intent to 

control people, his utter disregard for individuals' rights and 

his meg1omania. The illegal use to which he and his organization 

have put and do put penitents' statements, made in confidence, 

fit with the pattern of Hubbard's life and his mental state as 

shown-in the sealed documents..----,-- 

10. Hubbard's and Scientology's attorneys are knowing or 

unknowing participants in the illegal use of "confidential" 

penitents' files. Plaintiff's attorney, Karl Kohlweck, in 

refusing to produce my "ethics" file stated: 

• '▪  ethics' files of parishioners of the 

Church of Scientology contain information 

1 

2 

3 

4 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

	2a 

24 

25 

26 

27 

28 



11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

EXHIBIT  vr":   PAGE  ,a_5 

1 	 derived from confidential communications 

2 	 between the parishioners and ministers of the 

3 	 Church. Plaintiff Church of Scientology of 

4 	 California asserts the priest-penitent 

5 	 privilege with respect to the contents of such 

6 	 files." (Response to Defendant's First Request 

7 	 for Production of Documents attached hereto as 

Attachment 2.) 

9 Besides being ludicrous--the "Church" asserting the privilege for 

10 the penitent when the penitent himself is requesting the files--

it is a clear example of obstruction of justice and abuse of the 

justice system. In my deposition of August 18, 1982, Mr. 

Kohlweck asked a series of questions which began: 

„ Q 	Mr. Armstrong, isn't it a fact that 

during December of 1977 there was dispatch 

concerning you, that you were approved for 

duty at the S. U. or Special Unit, provided you 

were not ever to be on C.M.O. or Commodore 

Staff Guardian lines nor at any time on G.O. 

lines, Guardian's Office lines, or any 

position senior to Messenger? Are you aware 

of such a dispatch?" (Deposition of Gerald 

Armstrong taken taken August 18, 1982, p.208, 

attached hereto as Attachment 3.) 

The "dispatch" Mr. Kohiweck appears to know in such detail I know 

to be from my "ethics" file. From not only this instance, bilt 

from a very long experience with Scientology, it is clear to me 

that the priest-penitent privilege means nothing to Hubbard or 
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the Scientologists he controls, other than as a vehicle to 

prevent the penitent from exerting his privilege, and at the same 

time selectively using the information from the files not 

relinquished to the penitent because they are "privileged." It 

is the penitent's privilege; it most certainly is not the 

organization's. It is just this sort of convoluted perversion of 

the law and the individual's rights which has been Hubbard's 

modus operandi for more than thirty years. 

11. My attorney has written CSC, requesting delivery to me 

of my "auditing" files and "ethics" files. The organization has 

not even responded, yet they have claimed these files are 

protected by the priest-penitent privilege. 

Evidence Code Section 1033 states: 

Privilege of Penitent: 	"Subject to Section 912, a 

penitent, whether or not a party, has a privilege 

to refuse to disclose, and to prevent another from 

disclosing, a penitential communication if he 

claims the privilege." 

Section 912 deals with waiver of priirilege. 

I do not waive the privilege, and in fact insist upon it. The 

only way I can exert the privilege and prevent CSC or Hubbard 

from disclosing my "penitential communications" is to have the 

"audi.tincr'lLand "ethics" files, and all copies, delivered.. to me. 

Yet CSC and Hubbard refuse, claiming "priest-penitent" privilege, 

which is my privilege, not theirs. 

12. Hubbard has set the organization's policy regarding 

lawsuits:, 

"The law can be used very easily to harass, 
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1 	 and enough harassment on somebody who is 

2 	 simply on the thin edge anyway, well knowing 

3 	 that he is not authorized, will generally be 

4 	 sufficient to cause his professional decease. 

5 	 If possible, of course, ruin him utterly." 

6 	 (Level "0" Checksheet by L. Ron Hubbard, 

7 	 attached hereto as Attachment 4.) 

8 It is very clear that the refusal to deliver to me my "auditing" 

9 and "ethics" files, which have no possible legal use to Hubbard 

10 or the organization, is simply harassment. Hubbard's directed 

11 harassment of me has put me "on the thin edge" as he intended. I 

12 am deeply disturbed by the abuses and harassment by Hubbard and 

13 the people he controls and their desire to ruin me utterly. 

14 	I declare under penalty of perjury that the foregoing is 

15 true and correct. 

16 	Executed this 18th day of December 1983 at Co 	Mesa, 

17 California. 
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TION OF GERALD ARMSTRONG 

I, Gerald Armstrong, declare as follows: 

1. I am making this declaration to correct the errors 

in the declaration of John Peterson dated October 13, 1986 

regarding my "mission files" and to support a motion to compel 

their production. 

2. Mr. Peterson stated in his declaration: 

"During the trial of Christofferson v. Church of  

Scientology, Mission of Davis, et al., Multnomah 

County, Oregon Circuit Court No. A7704-05814, 

Cross-Defendant Church produced "Mission Files" 

pertaining to Gerald Armstrong. These "Mission Files", 

(sic) all of which were dated in the early 1970's, 

contained documents which did not refer to Armstrong at 

all, or which referred to Armstrong only in a minor wal 

such as his name on a crew list, and other completely 

innocuous documents such as newspaper articles and 

maps. These files were completely irrelevant to, and 

not admitted into evidence in, the Christofferson trial 

and are equally irrelevant to the current action." 

3. Mr. Peterson also stated to this Court at a hearinc 

on September 26, 1986: 

"Now, the three or four boxes that were in Oregon whicl 

Plaintiff claims they are -- or defendant that they 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 



hadn't seen or what is known as Mission files. Gerry 

Armstrong was on the ship "Apollo" as it cruised aroun 

the Caribbean back in the early seventies. He had a 

post on the ship, different posts. I think he was wha 

they call a port captain and when the ship would go on 

a certain cruise to Curacao or Lisbon or wherever the 

ship went, they kept a file on the trip and it just 

happened to mention Gerry's name in some of these 

files, and we were ordered in Oregon to turn over ever 

document that even mentioned Gerry Armstrong. So in 

these documents it will be like a roster of the crew 

and it will have port captain Gerry Armstrong." 

4. Attached hereto as Exhibit A are portions of the 

trial transcript from April 12, and 16, 1985 in the 

Christofferson case which concern the referenced mission files. 

There were six files, plaintiff's exhibits No. 257, 258, 259, 

260, 261 and 264. At Pp. 4968-4974, I identify and describe 

each of these mission files the organization had produced in 

Christofferson. I was not just a name on a crew list in these 

files. I did the missions, was briefed, drilled, sec-checked 

and "fired" off the ship. I carried out the shore story as an 

official representative of the Apollo's "Owner." I generated 

daily reports, telexes, PR reports and evaluations. I returned 

to the ship, debriefed and was again sec-checked. I was 

assigned ethics conditions for each mission. In one case, 

Hubbard assigned me a "condition of confusion," the lowest 

"condition" he assigned anyone. Each of these mission files 
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concern me directly as I carried out as a Flag Missionaire each 

of the mission targets, and I created the mission files. These 

files were, contrary to what Mr. Peterson has stated, admitted 

into evidence in Christofferson at P. 5254, as illustrative of 

the type and quantity of documentation generated and preserved 

by the organization for actions as simple as making arrangements 

for the "Apollo's" arrival in a "new" port, to contrast them to 

the organization's representations that it had no documentation 

relating to the complex, costly and years-long "Armstrong 

operation" which the organization "broke" with four plus hours 

of illegally obtained videotapes of me earlier in that trial. 

The Court noted at the September 26, 1986 hearing that the 

disagreement between the organization and me regarding its 

non-ccmpliance with various discovery orders "may become an 

issue in the trial" of this cross-complaint. I consider the 

organization's attempts to thwart discovery a very significant 

issue in this case, and on this issue alone the organization 

must produce the mission files. 

5. The organization has forged a "defense" to my 

claims in the cross-complaint that I was a "low level file 

clerk" who "dreams up" things and who "failed at every job (I) 

had while in the Church." (See John Peterson declaration of 

October 20, 1986, attached hereto as Exhibit B.) The "mission 

files" from Christofferson will show that I did not fail at 

every job in the organization and was not a low level clerk. 

They will also show that even these records from missions in th 

early 1970's to ports in Europe and the Caribbean have been 

-3- 
EXi-11811 '  PAGE 	 

	

- 	

 

 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 



vetted with relevant documents removed in preparation for this 

litigation. 

6. Attached hereto as Exhibit C is a copy of a sample 

"crew list," in this instance a list of personnel at the staging 

area in Daytona Beach, Florida in November 1975. Such a list, 

aside from the fact it might be in one of my mission files, has 

no direct connection to the mission purpose or its many 

targets. Mr. Peterson's testimony that my relationship to the 

mission files was only my name on a crew list is completely 

untrue. It is also worth noting that although Mr. Peterson 

swears at Par. 10 of his declaration of October 20, 1986 that I 

"was never in the Information Bureau of the Guardian's Office," 

I am listed at p. 3 of Exhibit C as Director of Branch I, or 

Director of Intelligence, in the Guardian's Office. 

7. Attached hereto as Exhibit D is a page from 

cross-defendant's requests for admissions dated October 2, 

1985. Request for admission No. 5 reads: 

"Admit that you participated in a project or 'mission' 

in October of 1974, in which one.of the objects or 

'targets' was to place disclaimer warnings in 

Scientology books to the effect that Scientology is an 

applied is an applied religious philosophy that does 

not cure medical illnesses." 

This refers to LRH FPO 157, a mission I was on from October 20 

to 31, 1974. This mission file is not included in what was 

produced in Christofferson, but is clearly relevant to the 
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cross-complaint if for no other reason than the organization's 

making it so. 

8. Another mission or project I did for which I 

generated a mission file was in August 1974 when I was "fired" 

on orders to Funchal, Madeira, to recover a stolen briefcase 

containing sensitive organization documents, among other tasks. 

This file contains evidence directly relevant to the "attack 

line" the organization has used in its black PR campaign agains.  

me; that is that I was an incompetent researcher, and low level 

clerk who failed at every job. The file for this mission was 

also not produced in Christofferson, but should be now. 

9. The "three or four boxes in Oregon" Mr. Peterson 

told the Court on September 26, 1986 were "mission files," are 

not. These boxes contain other documents relating to me. Thes( 

should also now be produced. One set of documents from these 

boxes which I do recall specifically is "dead agent" pack 

entitled "Gerry Armstrong Incompetence as a Researcher." The 

organization has generated a black PR campaign with that theme 

to counter my documentation of Hubbard lies and the 

organizational fraud. 

I declare under penalty of perjury under the laws of 

the State of California that the foregoing is true and correct. 

//// 

//// 

//// 
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Executed this 	7 
Boston, Massachusetts. 

+ I-1 
day of November, 1986 at 
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DECLARATION OF GERALD ARMSTRONG  

I, GERALD ARMSTRONG, declare as follows: 

1) I have been advised by my attorney, Julia 

Dragojevic, that cross-defendant organization has moved to 

continue the trial of the cross-complaint, now set for January 19, 

1987. The organization has offered three reasons for its 

motion: A) it was not aware of a "brainwashing" claim until it 

got my response to its motion for summary adjudication on the 

application of statutes of limitation to the pc file issue; B) 

it wants to first get the Appeals Court decision in the document 

case; C) it needs more time for discovery. 

2) "Brainwashing" is the organization's term. It 

cannot profess ignorance of the subject as L. Ron Hubbard wrote 

as early as 1956 in a "Technical Bulletin" attached hereto as 

Exhibit A: 

"We (Scientology) know more about psychiatry than 

psychiatrists. We can brainwash faster than the 

Russians (20 secs to total amnesia against three years 

to slightly confused loyalty)." 

And the organization cannot honestly claim that any mention by 

me of Hubbardian or organization mind control is a new 

surprise. Attached hereto as Exhibit B are two pages from a 

declaration I filed in 1982 in which I state: 

"what most Scientologists, and especially Sea Org 

members don't know is that Mr. Hubbard had duped 
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them. My knowledge based on documentation and 

observation, is that the major reason for Mr. Hubbard's 

calling Scientology a 'religion,' in addition to tax 

evasion, is to hide behind Constitutional guarantees 

for religions and so carry out his scheme of mind 

control to keep his followers duped. He has 

systematically and knowingly lied to and defrauded his 

followers, kept them from finding out the truth or 

becoming free with cruel and bizarre treatment, as for 

example with the RPF, and kept them economically and 

mentally suppressed, while he made millions of dollars 

from their labor." 

The Court touched on mind control in the decision in the 

document case: 

..the Church or its minions is fully capable of 

intimidation or other physical of psychological abuse 

if it suits their ends. The record is replete with 

evidence of such abuse." 

And comron sense yields only mind control as the explanation for 

the years of submission to the abuse. 

The organization has known of its own practices for 

decades, has known for over four years that I defined some of 

those practices as mind control, and has known for over two 

years that the Court considered "psychological abuse" and 

Hubbard's "controlling, manipulating....his adherents" part of 

this case. Mind control is not a new subject which would 

require of the organization a new defense or more time in which 
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to create it. 

3) Regarding continuing the trial of the 

cross-complaint until issuance of the Appeals Court decision in 

the document case, it was cross-defendant organization which 

moved to sever the cross-complaint as unrelated to the 

underlying document case. 

4) In the document case, for a trial that lasted 

thirty days, because the organization insisted on an expedited 

trial, I had twenty months in which to prepare for my defense. 

From the time of filing of the cross-complaint until the present 

trial date, the organization will have had fifty months. 

The organization has taken my deposition at least 

twenty-five days, and has taken the deposition of virtually 
• 

everyone connected to me at some point in this litigation. Each 

person on this side whom the organization has sought to depose 

has complied and has answered any relevant questions. My 

attorneys advise me that because of the organization's 

compartmentalization and obstructionist tactics, taking any 

organization depositions is a costly and frustrating waste of 

time. The organization knows virtually ever fact of my life 

since I was born which has any connection at all to the issues 

in the cross-complaint; there is nothing left to discover. 

Discovery by the organization is for this reason, and because of 

attorney tactics and behavior, largely harassive. The extension 

of discovery is just the extension of harassment. 
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5) The organization cannot honestly argue that it was 

prevented in any way from getting whatever discovery it has 

wanted or from getting its many motions, several of which were 

in fact obstructive of legitimate discovery, heard by this 

Court. The organization has used 12 law firms in this case, and 

these attorneys have all been involved in other Scientology 

litigation and have deposed all my potential witnesses in those 

cases in addition to this. In addition to the staggering sums 

paid to attorneys to litigate this case, the organization has 

paid at least hundreds of thousands of dollars for PIls, for 

intelligence operations and for media black PR campaigns against 

me. Where it could not wait for legal discovery, it stole my 

documents. And as shown in my earlier declarations, it has, 

through perjury and manipulation, thwarted my discovery into its 

clear cut and egregi:Is invasions of my privacy and assaults on 

my mind. 

6) The organization has demonstrated continually 

throughout the litigation of this case that truth, which must 

have some relationship to legitimate discovery, is, as far as 

the organization is concerned, irrelevant. Attached hereto as 

Exhibit C is a copy of a recitation of a dream I had in March 

1985. I have blacked out for this purpose, anything which could 

be considered offensive. Donald Randolph has, in furtherance of 

the organization's goals, defined the recitation of the dream a 

"sickening work" demonstrating my "extremely aberrated 

activities." The dream was a dream. The recitation was true, 

and as artistically tight as I was capable of. To the 
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organization, if it suits its purposes, however, dreams are 

reality, and truth is whatever can be twisted therefrom. The 

only thing "sickening" about the dream is how the organization 

acquired it and went about its degradation. I sent it to my 

friend Dan Sherman, a professional writer who had throughout 

1984 encouraged me to write and who had "critiqued" some of my 

work. Sherman was, of course, being operated by the 

organization in the "Armstrong operation" (the same operation 

which John Peterson says never happened), and Sherman either 

gave the organization the "dream" he had dutifully tricked me 

into sending him, or the organization simply stole it from him. 

Attached hereto as Exhibit D is a letter from Sherman from March 

1986 in which he indicates that the organization was indeed 

getting his mail. Since writing to me, however, Sherman has 

apparently again been pressured by the organization because he 

has again cut communication with me and gone into hiding. 

Another example of organizational perversion of truth 

is the whole Armstrong operation. A group of individuals 

fearing for their lives and asking me for help to reform the 

organization became in organization black PR campaigns my 

attempt to destroy religion. Efforts by the organization to 

enveigle me into illegal acts became my commission of the acts. 

Use of my pc files as a lure to entrap and ruin me is 

characterized as protecting the sanctity of auditing. The 

organization needs no more discovery since it creates "truth" 

and "evidence," as it wishes. 

//// 
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7) All the discovery the organization has sought can 

be completed in the next tw weeks. I have been answering 

interrogatories, in addition to all the other work I must still 

do, and despite the fact that none of the interrogatories cover 

anything which I have not already testified about, and I will 

complete them by November 26, 1986. The organization took my 

deposition on October 29 and 30 and they can have my deposition 

another day before trial if they want. They have made no 

request to set a date for the continuation of my deposition 

since the two days in October. The organization, just to delay 

the trial, should not be permitted to delay the discovery 

opportunities it has. 

8) Although the organization is clearly not harmed if 

the cross-complaint goes to trial January 19, I will be if it 

doesn't. Through all the operations, the lies and attacks over 

more than foui years, the hope of going to trial has been a 

major stabilizing factor in keeping me going. 

I do not have the extra legal options which the 

organization does; my only opportunity to resolve this 

protracted, bitter and emotionally devastating war is at trial. 

My life has been radically altered by the organization's acts: 

the threats, the assaults, the pc file perversions, the 

obstruction, the lies, the operations, the betrayals, the 

terror. The intensity has fluctuated and there were brief 

periods when my life moved toward normalization, but always 

briefly as another organization attack was never far away. 
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Since the July pc file culling, however, there has been no 

respite. The anguish I feel just about every day may be a 

blessing because the emotional ripple does not manifest itself in 

other more destructive ways. But I cannot feel that it is 

optimum or normal or healthy; that is, I'm under a ton of stress. 

I have grappled with the litigation and the extra-litigation 

threat in many ways. Some of them, even within the observable 

context of Gerald Armstrong, and even to myself, are bizarre. 

Almost the whole day now, and day after day, is connected to this 

subject. Sometimes I feel like my body is a battleground. 

Outside my apartment and office, and those are just about all my 

destinations, I am most of the time aware of the cold evaluation 

of threat. 	I am intellectually sound enough to realize that to 

succeed in getting the cross-complaint to trial raises the 

potential for a really serious operation. The emotional 

ramifications which follow from that are what I deal with. That 
• 

is, the alteration of the circuitry. The lessening of the threat 

can only be achieved, however, by going forward, even though what 

could happen at trial could be beyond anything I've yet 

experienced. All the operations have had the ultimate goal of 

stopping me from proceeding to trial. They have only succeeded 

in convincing me that the only way the war and the threat can end 

is to get to trial. 

Executed this 18th day of November, 1986 at Boston, 

Massachusetts. 

I declare under the penalty of perjury under t e laws 

of the Slate of California that the foregoing is true a 

Gerald 
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DECLARATION OF GERALD ARMSTRONG  

I, Gerald Armstrong, declare.  

1. I am the defendant in the case of Church of Scientology, of  

California v Jerald Armstrong,  Los Angeles Superior Court No C 420153. 

Attached hereto as adaibit A is a copy of the Armstrong  decision rendered 

by Judge Paul G. Breckenridge Jr. on June 20, 1984. A cross-complaint I filed 

against plaintiff Scientology organization and other Scientology organizations, 

hereinafter referred to as "the orgari7ation," was bifurcated from the 

underlying case on motion of the organization and did not go to trial as it 

settled on December 11, 1986. The settlement agreement included delivery 

of certain documents from the underlying case to the organization and 

allowed the organization to maintain its appeal from the Armstrong  decision 

then pending in the California Court of Appeal, Second Appellate Division as 

No. B005912. On December 18, 1986 the Court of Appeal, whose decision is 

attached hereto as Exhibit B, dismissed the organization's appeal, reasoning 

that there would be no appealable final judgment until after trial of the 

cross-complaint 

2. On October 11, 1989 I was served at my home with a subpoena 

duces tecum, a copy of which is attached hereto as Exhibit C, in the case of 

Bent Corydon v. Church of Scientology International,  Los Angeles Superior 

Court No. C 694401. The subpoena, issued by Toby Plevin, attorney for Mr. 

Corydon, orders my appearance to testify at a deposition and to produce the 

agreements, releases and any other documents relating to the settlement I 

had entered into with the organization. 

3. Within a few days of service Ms. Plevin telephoned to confirm 

that the deposition venue was acceptable to me, to advise me that the 

1 



October 20 deposition date would probably be changed, and to ask me for 

alternative dates which would be convenient for me. We spoke tWo or three 

times by telephone over the next week or so to set or cancel dates. During 

one of our conversations she informed me that she had received "a 

threatening setter" concerning my deposition from attorney Larry Heller, 

who I knew to be an attorney of record for various Scientology-related 

organizations and individuals, and to have a supervisory role in virtually all 

the organization's legal matters. Ms. Plevin read me parts of Mr. Heller's 

letter in which he stated that it was inconceivable that I had any information 

relevant to Mr. Corydon's lawsuit, that Ms. Plevin was seeking to breach the 

settlement agreement by proceeding with my deposition, and that should my 

deposition ever go forward he would apply to the court for sanctions. It 

became apparent to me during this conversation with Ms. Plevin that I was 

very important to both sides in the Corydon litigation and that I was again 

intensely involved with the organization and could not avoid involvement. 

4. On October 23 I received a telephone call from Mr. Heller. He 

stated that his client would seek a protective order to prevent the deposition 

from going forward but that it probably would anyway. He asked if I would 

have an attorney at the deposition, and I said that Michael Flynn (who had 

represented me in Armstrong) did not wish to be involved, that so far I did 

not have another attorney for the deposition, and that it was likely I would 

not. Mr. Heller then offered to have his client pay for an attorney for me to 

be present at the deposition. I asked if it could be an attorney of my choice, 

and he said that he didn't see any problem but would need to ensure that 

the attorney would do what his client wanted. He said that to maintain the 

settlement agreement I could only answer questions by court order, that I 

should refuse to answer the deposition questions and  force Mr. Corydon to 
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get an order from the court compelling me to answer. I said I would have to 

think  about the problem and get some advice. Mr. Heller gave me his phone 

numbers and asked me to call him back within two days. 

5. Following my conversation with Mr. Heller I called my attorney 

Michael Flynn who had negotiated the settlement of my lawsuit and similar 

settlements on the same date for several other individuals. I informed him 

of Mr. Heller's offer and lie said that Mr. Heller had called him earlier and 

offered to pay him to attend my deposition to prevent my testifying. Mr. 

Flynn said that he had refused the offer and reiterated that he did not wish 

to be involved in any way in Scientology-related litigation. I confirmed with 

him that nothing in the settlement agreement proscribed my obtaining 

assistance or advice from anyone currently involved in litigation against the 

organization. 

6. I then called Ms. Plevin, told her of the organi7Ation's offer to 

pay for an attorney for me at the deposition, and asked her if she and Mr. 

Corydon could match the offer. She said that she is a sole practitioner, that 

she and Mr. Corydon are keeping the lawsuit going on a shoestring, and that 

they could not pay for my attorney. She said, moreover, that even if she and 

Mr. Corydon could afford it they would not pay for an attorney for me 

because it would be unethical. 

7. On October 25 I called Mr. Heller to tell him I considered it 

inappropriate for the organization to pay for an attorney for me. He said he 

had a problem with me responding to deposition questions concerning such 

things as I... Ron Hubbard's misrepresentations or my period as Mr. 

Hubbard's archivist in the organization. He said he wanted to have an 

attorney present to instruct me not to answer such questions so that Mr. 

Corydon would have to move to compel an answer. He said that if the court 
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ordered sanctions for my refusal to answer his client would indemnify me. 

He said I had a contractual obligation to the organization, which it had paici 

lot of money for, not to divulge confidential information, and that if I 

answered I would have breached the settlement agreement and may get 

sued. He said he recognized that I was in the middle and that my safest 

position was to refuse to answer, make Mr. Corydon bring a motion to 

compel and let the court be the final arbiter. 

8. This and other threats, other events and circumstances 

following the settlement, and my present level of importance to and 

involvement with the organization have impelled me to write this 

declaration. It is my opinion that some of the settlement conditions are 

unenforceable, that the orgsnition is attempting to enforce them in a 

manner which is inconsistent with the spirit of settlement, and that these 

conditions and their attempted enforcement consititute an on-going 

obstruction of justice and violation of my and others' First Amendment 

rights. The purpose of this declaration is to make known this situation, to 

demonstrate certain  conditions' unenforceability, and to support an action to 

have them so adjudged by the court with jurisdiction to enforce the terms of 

the settlement agreement. I am also providing this declaration to parties 

and lawyers involved in the correction of legal abuses. 

9. On November 1, 1989 Mr. Heller, on behalf of Author 

services, Inc. (ASI), a defendant in Corydon,  filed a motion "to Delay or 

Prevent the Taking of Certain Third Party Depositions," a copy of which is 

attached hereto as Etaibit D. At page 4 Mr. Heller states: 

"One of the key ingredients to completing these settlements, 

insisted upon by all parties involved,  was strict confidentiality respecting: 

( 1) tre  Scie=logy parishioner nr staff member's experiences witllin the 

4 
	 EXHIE317 -_PACE 



Church of Scientology; (2) any knowledge possessed by the Scientology 

entities concerning those staff members or parishioners; and (3) the terms 

and conditions of the settlements themselves." 

10. The complete text of the settlement ingredient Mr. Heller has 

capsulized, paragraph 7D, reads: 

"Plaintiff agrees never to create or publish or attempt to publish, 

and/or assist another to create for publication by means of magazine, article, 

book or other similar form, any writing or to broadcast or to assist another to 

create, write, film or video tape or audio tape any show, program or movie, 

or to grant interviews or discuss with others, concerning their experiences 

with the Church of Scientology, or concerning their personal or indirectly 

acquired knowledge or information concerning the Church of Scientology, L. 

Ron Hubbard or any of the organi7Ations, individuals and entities listed in 

Paragraph 1 above. Plaintiff further agrees that he will maintain strict 

confidentiality and silence with respect to his experiences with the Church of 

Scientology and any knowledge or information he may have concerning the 

Church of Scientology, L. Ron Hubbard, or any of the organizations, 

individuals and entities listed in Paragraph 1 above. Plaintiff expressly 

understands that the non-disclosure provisions of this subparagraph shall 

apply inter alia, but not be limited, to the contents or substance of his 

complaint on file in the action referred to in Paragraph 1 hereinabove or any 

documents as defined in Appendix "A" to this Agreement, including but not 

limited to any tapes, films, photographs, recastings, variations or copies of 

any such materials which concern or relate to the religion of Scientology, L. 

Ron Hubbard, or any of the organizations, individuals, or entities listed in 

Paragraph 1 above. The attorneys for Plaintiff, subject to the ethical 

limitations restraining them as promulgated by the state or federal 



regulatory associations or agencies, agree not to disclose any of the terms 

and conditions of the settlement negotiations, amount of the settlement, or 

statements made by either party during settlement conferences. Plaintiff 

agrees that if the terms of this paragraph are breached by him, that CSI and 

the other Releasees would be entitled to S50,000 for each such breach. All 

monies received to induce or in payment for a breach of this Agreement,. or 

any part thereof, shall be held in a constructive trust pending the outcome of 

any litigation over said breach. The amount of liquidated damages herein is 

an estimate of the damages that each party would suffer in the event this 

Agreement is breached. The reasonableness of the amount of such damages 

are hereto acknowledged by Plaintiff." 

11. It is my opinion that the conditions of this paragraph are 

unenforceable for two reasons: a. the organization's actions since the 

settlement have rendered them invalid; b. they are so broad and at the same 

time so restrictive that, even if the organization had not acted to invalidate 

them, they deny me, on their face, several inalienable rights and are 

therefore against public policy. 

12. Paragraph 713 of the December 1986 settlement agreement 

reads in part: 

'Plaintiff understands that by the execution of this release no 

further claims arising out of his experience with, or actions by, the Releasees, 

from the beginning of time to and including the date hereof, which may now 

exist or which may exist in the future may ever be asserted by him or on his 

behalf, against the Releasees." 

13. Paragraph 8 of the December 1986 settlement agreement 

reads: 

   

 
   



"Plaintiff further agrees that he waives and relinquishes any right 

or claim arising out of the conduct of any defendant in this case to date, 

including any of the organisations, individuals or entities as set forth in 

Paragraph 1 above, and the named defendants waive and relinquish any 

right or claim arising out of the conduct of Plaintiff to date." 

14. I am including these two paragraphs because they contain  

what to me is essential in the settlement agreement, and they show that my 

rights arising out of the conduct of the organization following-the settlement 

are not waived or relinquished. 

15. Sometime in the fall of 1987 I received a copy of a document, 

pages 11, 12, 18 and 29 from which are attached hereto as Lthibit E, created 

and circulated by the organi7ation to discredit Bent Corydon who had written 

a book entitled L. Ron Hubbard, Messiah or Madman?  which had been 

published in August that pear. Mr. Corydon had interviewed me several 

months before the settlement and had used some of my statements from the 

interview, my trial testimony in. Armstrong,  and from declarations I had 

written during the pre-settlement litigation in his book. 

15. At page 29 of their retort the organization states: 

"Corydon has used a description of the RPF provided by Gerry 

Armstrong, among others. Armstrong's description in this book,however, is 

completely contrary to his own previous sworn affidavit about the RPF. 

"Gerry Armstrong's description of the RPF in Corydon's book can 

also be viewed in light of Armstrong's numerous false claims and lies on 

other subject matters. See chapter on Corydon as an "author" for further 

information on Gerry Armstrong's incompetence as a researcher." 

17. The chapter on Mr. Corydon as author contains the statement 

at page 12: 
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"Gerry Armstrong, another one of Corydon's main sources in the 

book, claims that L. Ron Hubbard " ... did not spend several years throughout 

Asia," and that Mr. Hubbard's total time in Asia was "a few weeks." 

L. Ron Hubbard, in fact, was in Asia and the Orient several times 

during a three-year period , during which his travels were quite extensive." 

These paragraphs concern my experiences in the organization as 

Mr. Hubbard's archivist and biographical researcher and my knowledge of 

Mr. Hubbard's history, and I consider that I have a right to reply. 

18. The organization states at page 18 of its retort: 

"Homer [Schomer) had testified in 1984 in a court case brought by 
the Church of Scientology against Gerald Armstrong (a former staff member 

who had stolen valuable documents from Church archives). 

In the Christofferson case, Schomer admitted to having committed 

perjury in the previous Armstrong case." 

I believe the organization is in violation of the settlement 

agreement by discussing the Armstrong.  case. 

19. The organization states at page 11 of its retort: 

"Corydon goes on to say that tens of millions  of dollars paid for 

services delivered to Church members at the Flag organization were 

channeled into Hubbard's personal accounts. 

There is no documentation to support this statement by Corydon. 

In fact, his claims are based on nothing more than hearsay, rumor and lies 

gathered from a small cabal of thieves, perjurers and disreputable sources." 

While working on a project for Mr. Hubbard I acquired the 
knowledge that millions  of dollars of organization money had been 

channeled into his accounts, I wrote a number of declarations containing this 

information after leaving_ the organization, and I know the other individuals 
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who had this and similar  knowledge and who were Mr. Corydon's sources for 

his statement. To denominate us "a small cabal of thieves, perjurers and 

disreputable sources" I believe is scandalous. 

20. On October 7, 1987 I received a call from Michael Flynn who 

relayed to me a message from Earle C. Cooley, one of the organization's 

principal attorneys, concerning the then proceeding trial in London, England 

of a lawsuit the organization had brought against a writer, Russell Miller. 

Mr. Miller had interviewed me in Boston, Massachusetts in 1986, some 

months before the December settlement, for a biography of L. Ron Hubbard. 

According to Mr. Flynn, Mr. Cooley stated that it had been disclosed during 
the trial that Mr. Miller possessed documents in violation of sealing orders in 
Armstrong,  and he threatened that if I talked to any of the attorneys or 
parties involved in the trial the organization would view it as a breach of the 
settlement agreement 

21. In early 1988 I received copies of various documents, 

attached hereto as ;Rtibits F to K, from the case of Church of Scientology of  

California v. Russell Miller Sc Penguin Books Limited  in the High Court of 

Justice, Case No. 6140. The organization had unsuccessfully sought pre-

publication suppression of Mr. Miller's book, which he titled Bare-Faced  

Messiah and it was published and distributed immediately following the 
October 1987 trial. 

22. Attached hereto as Exhibit F is a copy of an affidavit of 

Kenneth David Long dated October 5, 1987, and the exhibits or partial 
exhibits thereto that so far I have in my possession. The purpose of Mr. 

Long's affidavit, as it relates to me, was to try to convince the English Court 
that I had provided documents to Mr. Miller in violation of various California 
Courts' sealing orders. 

EXHIerf 	PAGE  9  



23. In pages 3 through 8 Mr. Long gives the orgPrj7ation's 

version of my job description and actions as Mr. Hubbard's biography 

researcher and archivist, the contracting of Omar V. Garrison to write the 

biography, ar.d the procedural history in Armstrong from the filing of the 

complaint up to the settlement. At page 9 Mr. Long states that "following the 

trial the Church sought and obtained a series of sealing orders which 

effectively maintained the sealing of the trial exhibits right up to and 

including December 1986." He then identifies a number of documents Mr. 

Miller had quoted from in Bare-Faced Messiah: Mr. Hubbard's Boy scout 

Diary, a letter to Mr. Hubbard from his mother, a letter from Mr. Hubbard to 

his first wife, Polly, a letter to the Cape Cod Instrument Company, a journal 

Mr. Hubbard 'Kept while in the navy, three diaries from 1927 to 1929, and 

Mr. Hubbard's "Tentative Constitution for Rhodesia." Mr. Long also states 

that each of these documents "has never been unsealed or made available to 

the general public.- 

24. At page 13 of his affidavit Mr. Long, without providing any 

further elucidation, states, "I also know that Mr. Armstrong refused to obey 

an order of the court, and retained possession of documents which he had 

been ordered to surrender to the court for safekeeping under seal." He then 

concludes that "it is my belief that the documents quoted and paraphrased in 

Mr. Miller's manuscript were furnished to Mr. Miller by Mr. Armstrong, and 

that they could not have been furnished to Mr. Miller by anyone else as no 

one else other than Mr. Armstrong had access to these documents." 

25, The exhibits Mr. Long identified and appended to his 

affidavit included the following: 

a. A copy of my W-2 Wage and Tax Statements for 1977 and 

1978. This document, which I have attached to Mr. Long's affidavit, shows 
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the court's exhibit sticker indicating it was admitted into evidence in 

Armstrong.. 

b. A copy of an affidavit I executed on April 12, 1980 while in 

the organization. This document, the first page of which I have attached to 

Mr. Long's affidavit, was also admitted into evidence in Armstrong. 

c. A copy of my petition to Mr. Hubbard to assemble his archives 

for a biography. This document, which is presently unavailable to me, was 

admitted into evidence in Armstrong. 

d. A non-disclosure and release bond executed by me on March 

18, 1977. This document, the first page of which I have attached to Mr. 

Long's affidavit, shows the court's exhibit sticker indicating it was admitted 

into evidence in Armstrong. 

e. A copy of my dispatch of February 22, 1980. This document, 

which is presently unavailable to me was admitted into evidence in 

Armstrong. 

f. A copy of my dispatch of May 14, 1980. This document, which 

is presently unavailable to me, was admitted into evidence in Armstrong;  

g. A copy of the agreement dated October 30, 1980 between Omar 

Garrison and AOSH DK Publications. This document, which is presently 

unavailable to me, was admitted into evidence in Armstrong. 

h. A copy of a letter of November 14, 1980 from AOSH DK 

Publications regarding the Hubbard biography project. This document, 

which is presently unavailable to me, was admitted into evidence in 

Armstrong. 

i. A copy of a resolution adopted by the organization's board of 

directors providing an assistant to IvIr. Garrison. This document, which is 

presently unavailable to me, was admitted into evidence in Armstrong. 
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j. A copy of my letter of December 12, 1981 resigning from my 

position as Mr. Hubbard's researcher. This document, which is presently 

unavailable to me, was admitted into evidence in Armstrong. 

k. A copy of pages 313 to 323 of my deposition testimony of 

August 1, 1986 in the case of Michael J. Flynn v. Church of Scientology  

International in the US District Court Central District of California, Case No. 

CV8504853R. I have attached these pages as an exhibit to Mr. Long's 

affidavit herewith. 

26. Attached hereto as E. ibit G is a copy of a second affidavit of 

Mr. Long dated October 5, 1987 which was filed in the Miller case. In pages 2 

through 16 of this affidavit Mr. Long again reviews the Armstrong litigation, 

expands his analysis of the case's various sealing orders, and again 

designates several documents he claims I gave Mr. Miller in contravention of 

those orders. 

27. At page 9 of his affidavit Mr. Long identifies three diaries 

written by Mr. Hubbard between 1927 and 1929 and charges that Mr. Miller 

or Jonathan Caven-Atack, who had assisted Miller with his research, 

possessed them in violation of a sealing order in Armstrong. Mr. Long goes 

on to state at page10: "I am certain that the only possible source for the 

diaries attached by Mr. Caven-Atack as Exhibit JC-A4 is Mr. Armstrong 

and/or his counsel." 

28. In pages 11 to 15 of his affidavit Mr. Long describes a letter 

to Mr. Hubbard from his mother, Mr. Hubbard's Boy Scout diary, and a letter 

from Mr. Hubbard to his first wife, Polly, and alleges that Mr. Miller or Mr. 

Caven-Atack obtained these documents from me in violation of the Court's 

sealing orders. 



29. At page 16 Mr. Long describes three letters from Mr. 

Hubbard to Helen O'Brien and goes on to state: "All three of these letters 

were surrendered to the Clerk of the Court by Mr. Armstrong and his counsel 

in September 1962, and all remained under seal until they were returned to 

the Church in December 1986. Mr. Miller's inclusion of the information cited 

herein clearly shows additional breaches of confidence and violation of the 

orders issued by the California courts." 

30. I consider that Mr. Long's assertions of what documents 

were sealed, when they were sealed and where they originated are 

erroneous, and his conclusion that I had violated the Los Angeles Superior 

Court's sealing orders fallacious. 

31. Attached hereto as Exhibit H is a copy of a third affidavit of 

Mr. Long dated October 5, 1987 and filed in the Miller  case. At page 4 Mr. 

Long repeats his accusation that "the evidence is irrefutable that the great 

majority of these biographical documents were obtained by Mr. Caven-Ata.ck 

and Mr. Miller in violation of court sealing orders." And he states: "Gerald 

Armstrong has been an admitted agent provocateur of the U.S. Federal 

Government who planned to plant forged documents in Church files which 

would then be "found" by Federal officials in subsequent investigation as 

evidence of criminal activity." 

32. Attached hereto as 	ibit I is a copy of pages 1 and 4 of an 

affidavit of Sheila MacDonald Chaleff dated October 5, 1987 which was filed 

in Miller.  I do not at present have pages 2 and 3. Ms. Chaleff, whom I do not 

know, states at page 4: "Mr. Armstrong is known to me to be a US 

government informant who has admitted on video tape that he intended to 

plant forged documents within the Church of Scientology and then using the 
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contents to get the Church raided where these forged documents would be 

found and used against the Church." 

33. Attached hereto as 7Th1bit J is a copy of an affidavit of Mr. 

Long dated October 7, 1987 and filed in Miller. The copy I have is missing a 

page at paragraphs 4 to 7. At paragraph 2 Mr. Long describes his 

responsibilities: 

": have been deeply involved in the litigation of (Armstrong) 

since the inception of that litigation on August 2, 1982. During the course of 

my participation in that litigation, I personally inventoried the materials 

surrendered pursuant to court order to the Clerk of the Los Angeles Superior 

Court in September 1982 by Gerald Armstrong and his counsel. I also 

attended almost every deposition and/or pre-trial proceeding held in that 

case, and was present as an assistant to counsel throughout each day of the 

trials proceedings in May and June, 1984." At paragraph 7 Mr. Long 

concludes: "There is no legal way that Mr. Armstrong, Mr. Miller and/or Mr. 

Newman could have possession of these materials." 

34. At paragraph 9 Mr. Long identifies a document he has written 

entitled "A Chronological History of Major Armstrong Case Orders," and at 

paragraph 10 he describes the security operation he and a staff maintained 

throughout the life of the Armstrong documents as their fate was decided by 

various courts: 

"...I maintained, along with my staff, a daily check with each court 

in which a temporal 	y stay order was pending in order to ensure that I 

learned the minute a ruling was issued. So before the trial court received 

any order vacating a sealing order, the Church obtained another order 

sealing them up again. In actuality, it took 3-5 days for the trial court to 

reoivi,  A v;Aorifig order f 	It..? Higher Court lnd before  ri.scriDt I would 
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personally hand deliver a new stay order. In addition, I also had my staff 

maintain a watch over the area of the court where these documents were 

kept during each so called "window" period and no one viewed and/or 

copied the materials." Mr. Long concludes that"(t)here can be no doubt that 

the documents in issue herein, no matter through whom they were funneled 

to Mr. Miller, originated from Mr. Armstrong, in violation of court orders." 

35. At paragraph 15 Mr. Long argues the matter of the Helen 

O'Brien letters: 

"Gerald Armstrong was the only person that had these letters and 

he knowingly violated several court orders -- the August 24, 1982 court 

order to turn in all materials to the court and the June 20, 1964 court order 

sealing the documents. He obviously didn't keep them sealed since Mr. 

Newman and Mr. Miller have copies and he didn't turn in all copies of the 

letters when ordered, since as a condition of settlement Mr. Armstrong 

turned in any materials he had concerning LRH or the Church. I personally • 

inspected the documents he turned in in January 1987 and among them 

were the three Helen O'Brien letters, letters that he was ordered to turn into 

the court." 

36. The text of the settlement agreement relating to documents, 

Paragraphs 7E and 7L, reads: 

"E. With exception to the items specified in Paragraph 7L, 

Plaintiff agrees to return to the Church of Scientology international at the 

time of the consummation of this Agreement, all materials in his possession., 

custody or control (or within the possession, custody or control of his 

attorney, as well as third parties who are in possession of the described 

documents), of any nature, including originals and all copies or summaries of 

documents defined in Appendix "A" to this Agreement, including but not 
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limited to any tapes, computer disks, films, photographs, recastings, 

variations or copies of any such materials which concern or relate to the 

religion of Scientology, L. Ron Hubbard or any of the organizations, 

individuals or entities listed in Paragraph 1 above, all evidence of any 

nature, including evidence obtained from the named defendants through 

discovery, acquired for the purposes of this lawsuit or any lawsuit, or 

acquired for any other purpose concerning any Church of Scientology, any 

financial or administrative materials concerning any Church of Scientology, 

and any materials relating personally to L. Ron Hubbard, his family or his 

estate. In addition to the documents and other items to be returned to the 

Church of Scientology International listed above and in Appendix "A", 

Plaintiff agrees to return the following: 

(a) All originals and copies of the manuscript for the work 

"Excalibur" written by L. Ron Hubbard; 

(b) All originals and copies of documents commonly known as 

the "Affirmations" written by L. Ron Hubbard; and 

(c) All documents and other items surrendered to the Court by 

Plaintiff and his attorneys pursuant to Judge Cole's orders of August 24, 

1982 and September 4, 1982 and all documents and other items taken by 

the Plaintiff from either the Church of Scientology or Omar Garrison. This 

includes all documents and other items entered into evidence or marked for 

identification in Church of Scientology of California v. Gerald Armstrong,  Case 

No. C 420 153. Plaintiff and his attorney will execute a Joint Stipulation or 

such other documents as are necessary to obtain these documents from the 

Court. In the event any documents or other items are no longer in the 

custody or control of the Los Angeles Superior Court, Plaintiff and his counsel 

will n,sist itit. Church in ni.cov.?ring these documents 	quickly  as  possibIts.. 



including but not limited to those tapes and other documents now in the 

possession of the United States District Court in the case of United States v.  

Zolin, Case No. CV 85-0440-HLH(Tx), presently in the Ninth Circuit Court of 

Appeals. In the event any of these documents are currently lodged with the 

Court of Appeal, Plaintiff and his attorneys will cooperate in recovering those 

documents as soon as the Court of Appeal issues a decision on the pending 

appeal." 

L. Notwithstanding the provisions of Paragraph 7(E) above, 

Plaintiff shall be entitled to retain any artwork created by him which 

concerns or relates to the religion of Scientology, L. Ron Hubbard or any of 

the organizations, individuals or entities listed in Paragraph 1 above 

provided that such artwork never be disclosed either directly or indirectly, 

to anyone. In the event of a disclosure in breach of this Paragraph 7(L), 

Plaintiff shall be subject to the liquidated damages and constructive trust 

provisions of Paragraph 7(D) for each such breach." 

37. I believe the provisions of Paragraphs 7E and 7L are 

unenforceable because the organization has itself violated the intent of the 

settlement agreement by acting improperly with the documents entrusted to 

it, by its own violations of sealing orders, and by its failure to deliver to me 

my documents in reciprocity. 

38. Attached hereto as 77tlibit K is a copy of an affidavit of Mr. 

Long dated October 8, 1987 and filed in Miller. Mr. Long responds to 

explanations in additional affidavits of Mr. Miller and Mr. Caven-Atack 

concerning sources and routes for their Hubbard documents. Mr. Long 

concludes again that "there is no doubt that the documents in question in the 

suit were improperly obtained in violation of Court Orders and in Breach of 

Confidence." He also quotes in his affidavit from the transcript of a hearing 
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of April 23, 1984 in Armstrong.  a declaration of Michael Flynn from "another 

church case," and a comment of my lawyer Julia Dragojevic at a deposition of 

Homer Schomer. 

39. Mr. Long also identifies, produces and quotes from an 

affidavit of mine dated March 7, 1986, a copy of which I have attached 

hereto as Exhibit L. This affidavit was filed in Tonja Burden v. Church of  

Scientology of California, et al.  U.S. District Court, Middle District of Florida, 

Tampa Division, Case No. 80-501-Civ-T-17. The organization settled this case 

in 1986 and had the case file sealed. 

40. On December 21, 1988 I received a call from Michael Flynn 

who relayed a message from Michael Lee Hertzberg, one of the organization's 

leading lawyers. Paul Morantz, Bent Corydon's attorney in one or another 

case, filed a motion to unseal the Armstrong  court file. Judge Geernaert, who 

had inherited the Armstrong  file after Judge Breckehridge retired, allowed 

the unsealing. The organization had 30 days to appeal. They wanted me to 

file a pleading to keep the court file sealed. They said that otherwise the 

"pig document" would come out. (This document, which was specifically 

sealed by Judge Breckenridge, was a recitation of a dream I bad in 1985.) 

They also stated that if I didn't file something it would unsettle the 

settlement. They said they have a case on point. They said it would be bad 

for me. I could have to give the (settlement) money back. Mr. Flynn 

translated the facts to me: "It's a veiled threat." I said my decision at that 

time was to do nothing. 

41. On December 22, 1988 Mr. Flynn called to tell me he had 

received the organization's petition for a writ of supersedeas. He said the 

case Mr. Hertzberg had been citing regarding unsettling the settlement 

involved a doctor who molested a minor patient. As part of the settlement 
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the file was sealed. Mr. Flynn said he was unsure how the case applies to 

what the organization wanted me to do. He said the court didn't get to the 

point of dealing with unsettling the settlement I said I would still do 

nothing 

42. On December 27, 1988 I again spoke by telephone with Mr. 

Flynn who bad himself spoken to lawyers on both sides of Mr. Corydon's 

litigation. This is what I considered relevant at the time: Following judge 

Geernaert's unsealing of the Armstrong court file, the organization filed a 

petition for a writ of supersedeas claiming the sealing of the file was 

consideration for settlement. In his response Paul Morantz filed some 

settlement documents, a notary seal from the State of Pennsylvania on which 

identified Bill Franks, like me a former organi7ation executive and witness in 

various organization-related cases, as their source. Mr. Franks had sent the 

documents to a lawyer to look at and the lawyer gave them to another 

lawyer who gave them to Mr. Morantz. The organization reacted. They 

claimed to have "the smoking gun," the proof of settlement violations. They 

charged that there are numerous breaches: they knew last summer that Mr. 

Franks had spent time with the Aznarans (who I understood to be 

organization executives who had recently defected and had sued the 

organization); and they had some instance of Homer Schomer doing 

something three weeks before. Mr. Flynn advised me he was going to file a 

pleading to say that the settlement documents should remain sealed. I said I 

felt the court file should be unsealed and almost certainly would be at some 

point, but that I wouldn't do anything at that time. Around November 15, 

1989 I received from Ms. Plevin a copy of a document entitled "Response of 

Gerald Armstrong to Opposition Filed By Real Party in Interest, Bent 

Corydon" which is attached hereto as Exhibit M. 
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43. On November 18, 1989 I received a copy of a videotape of 

me edited from illegal videotapes made in 1984 by organization operatives 

and used thereafter against me. This copy had been given to the London  

Sunday Times,  along with a package of documents concerning me which I do 

not yet have„ in late 1987 or early 1988. Taped to the cassette is the 

business card of Eugene M. Ingram, the organization's private detective who 

set up the illegal videotaping. A copy of one side of the video cassette 

showing Mr. Ingram's card is attached hereto as F3tiibit N. 

44. On November 20, 1989 I received a call from Mr. Heller who 

said he wanted to talk me into giving the organization a declaration. He said 

Homer Schomer, who had also been subpoenaed to testify at a deposition in 

Corydon had given them a declaration. Mr. Heller said it was very simple 

and straightforward, just two things: that I'd had either no or minimal 

contact with Mr. Corydon in the organization; and that subsequent to leaving 

I had received no information regarding him. Mr. Heller said that my 

signing a declaration to help ensure the deposition doesn't go forward would 

be of assistance to the organization and me. He said we would both have 

hassles if my deposition goes forward. I told Mr. Heller that it would be 

inappropriate and I couldn't give him the declaration. I said that I know Mr. 

Corydon quite well. Mr. Heller said that the organization and he did not see 

me as a relevant witness but a way for Corydon's attorneys to leverage a 

settlement. I said I saw myself as a relevant witness. I said, "From 

everything I've seen that's going on and everything I've heard that's going 

on and knowing my history and the issues I cannot see ducking (the 

deposition) at all. The truthful declaration would be that I would see that 

my experiences and my knowledge of Bent would be relevant to his case." 

Mr. Heller said that if I thought I would be helping Bent Corydon by 
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appearing, I might, but that for sure he would never help me. He said only 

the organization would ever help me. He stated that I should assist the 

organization because it had honored its agreement. He said that the 

organization had signed a non-disclosure agreement as well and as far as he 

knew had lived up to its agreement. When I paused in answering he said 

that if there had been any violations he wanted to know and he would 

rectify the problem. I said, "I itink  you could check with Ken Long on what 

has been done regarding Gerald Armstrong subsequent to the settlement. 

Just get from him everything that's been filed regarding Armstrong, all his 

declarations regarding me, all the so-called false report corrections that have 

been put out subsequent to the settlement, any time the so-called 

"Armstrong Operation" videotape has been used subsequent to the 

settlement." Mr. Heller reiterated at the end of our conversation that if I 

start to testify, for example about the Hubbard biography project, or things 

he and the organization consider irrelevant, they will carefully examine their 

rights as to what action they will take. He said he strongly suggested that I 

refuse to answer subject to attorney instruction. He said I had a contractual 

obligation as far as lie could tell. 

45. The provisions of the settlement agreement relating to 

testifying, Paragraphs 7G and 7H, read: 

G, Plaintiff agrees that he will not voluntarily assist or cooperate 

with any person adverse to Scientology in any proceeding against any of the 

Scientology organizations, individuals, or entities listed in Paragraph 1 above. 

Plaintiff also agrees that he will not cooperate in any manner with any 

organization aligned against Scientology. 

H. Plaintiff agrees not to testify or otherwise participate in any 

other judicial, administrative or legislative proceeding adverse to Scientology 
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or any of the Scientology Churches, individuals or entities listed in Paragraph 

1 above unless compelled to do so by lawful subpoena or other lawful 

process. Plaintiff shall not make himself amenable to service of any such 

subpoena in an manner which invalidates the intent of this provision. Unless 

required to do so by such subpoena, Plaintiff agrees not to discuss this 

litigation or his experiences with anyone other than members of his 

immediate family. As provided hereinafter in Paragraph 18(d), the contents 

of this Agreement may not be disclosed." 

46. It is my opinion that these provisions are unenforceable 

because the organization is using them in a coercive and obstructive manner, 
because on their face they deny equal justice to anyone who would engage 

the organi7Ation legally, and because they are suppressive of several basic 

rights: speech, assembly, safety, happiness. 

47. On November 30, 1989 I attended a hearing in Corydon  of 

the organization's motion to prevent my deposition from going forward 

before Judge Norman Epstein in the Los Angeles Superior Court. Judge 

Epstein ruled that the deposition would go forward and it is now set for 

April 12 and 13, 1990. 

48. While at the hearing I was served with a subpoena duces 

tecum, a copy of which is attached hereto as Exhibit 0, ordering me to appear 

as a witness in the trial of Religious Technology Center, et al. v. Joseph  

Yanney. et al.,  Los Angeles Superior Court Case No. C6902 11. The subpoena 

also orders the production of the settlement agreement The Yannev trial is 

at this date proceeding before Judge Raymond Cardenas in department 41. 

49. On January 18, 1990 I received from Flynn, Sheridan and 

Tabb, the law firm which had represented me in Armstrong.  a copy of a new 

appeal, No. 3025920, which the organization had filed on December 2 1, 196 
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in Division Three of the Second Appellate District in the California Court of 

Appeal. In this appeal the organization seeks a reversal of the  Breckenridge 

decision (Exhibit A). 

50. On January 30, 1990 I received from Flynn, Sheridan & Tabb 

the "Reply Brief of Appellants and Response to Cross-Appeal" filed in 

Division Four of the Second Appellate District in the Court of Appeal in a case 

entitled Church of Scientology of California and Mary Sue Hubbard, 

Appellants, against Gerald Armstrong, Defendant; Bent Corydon, Appellee, 

Civ. No. B038975. In this appeal the organization is seeking a reversal of 

Judge Geernaert's decision unsealing the Armstrong case file. 

51. On February 15, 1990 I received a telephone call from 

attorney Michael Tabb, a partner of Michael Flynn, who said that he had 

been called by Larry Heller who told him that the organization considered I 

had violated the settlement agreement by being in the courthouse to be 

served in Yar_ney, that they intended to prove it, and that I would be sued. 

52. On February 20, 1990 I executed a document I titled 

"Respondent's Petition for Permission to File Response and for an Extension 

of Time to File Response," a copy of which is attached hereto as Exhibit P. and 

had it mailed to the Court of Appeal. The document was filed in the 

Armes appeal, No. B025920, in Division Three on February 28. 

53. On February 21, 1990 I executed a document I titled 

"Defendant's Petition for Permission to File Response and for Time to File," a 

copy of which is attached hereto as Exhibit Q, and had it mailed to the Court 

of Appeal. This document was filed in the Corydon appeal, No. B038975. in 

Division Four on March 1. 
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54. At some point the Court of Appeal unsealed the settlement 

agreement, which I had attached as a sealed exhibit to my two petitions, and 

which I have attached hereto as Exhibit R. 

I declare under the penalty of perjury under the laws of the State 

of California that the foregoing is true and correct. 

Executed this fifteenth, day of March, 1990 at 	a, California. 

Gerald Armstrong 

pivo.;  24 



DEC.L.i.RATION OF Gr.:RAIL AP.MS.77.(YrIG  

I, Gerald Armstrong, declare and state that: 

1. I was a Scientologist and held =any positions in many sectors of 

Scientology, hereinafter referred to as the organization," from 1969 to 1981. 

I have been involved in organization litigation as a witness, defendant, 

plaintiff and paralegal from 1982 until the present. I have testified in three 

trials and in depositions in ten organization cases approtznately forty-seven 

days. I have authored over twenty-five declarations concerning L. Ron 

If.ubbard, Scientology practices and the litigation. I am by trade a 

philosopher, writer and artist. In 1986 I founded a church which now has 

=any members internationally. 

2. I am the defendant and cross-complPir.nt in the case of 

Church of Sentlogy of California v Armstrong  Los Angeles Superior Court 

No. C420153. A decision in that case was rendered after a lengthy bench 

trial by Judge Paul G. Breckenridge, Jr. on June 20, 1984. The California 

Court of Appeal opinion, No. 5025920, i=ued July 29. 1991, affir=ing the 

Superior Court's decision, has recently teen filed in this case as an eicitit 

the Aznarans  oppositions. 

3. In December 1986 I entered into a settlement agreement with the 

organization, a copy of which is filed herewith as F....to.ibit 1. Me organization 

did not honor the agreement, however, but has continued a program of 

threats and attacks to this day. I have detailed what I knew of these threats 

and attacks up to March 15, 1990 in my declaration of that date. The 

circumstances at the time of the settlement and a rebuttal of various 

organization attacks are contained in a declaration I executed on Leceraber 

25, 1990. I can supply these declarations to the Court if it £0 wipes. 
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4. I r.t.,a.ke 	deol,ratior. to rest.ond to various allesatiens 	:me 

made by the organization its pavers recently filed in tnis case. 

5. Organ!zation attorney Laurie Bartilson states =at my aid to 

attorney Ford Greene in preparing the Azaarans' recently filed opposition.: 

organization motions "violated this Court's orders and the Local Rules. 

(Defendants' Opposition To Ex Parte Application To File Plaintiffs' Giniurie 

Statement of Issues fsici Re Defendants' Motions (1) To Exclude Emmert 

Tesurnony; and (2) For Separate Trial. On Issues of Releases and Waivers; 

Request tat Oppositions Be Stricken; tereinafter "Opp To -rac P", p.2,3.) I 

Mr. Greene and tte A=Z-rar_S. out of =7 own free wil and =7 sense of rignt 

and wrong. r I a= ordered by any lawfully constituted court to cease 

render.r.g such aid I win. 

6. Ms. Bart.ISOn St2.1:4S. that I "(am; employed ty Joseph Tammy on 7221 

very case.' (Opp To Es P p.4) I am not 

7. Ms. lardl.son states tat for =e -to now nave swir.cne:i ;**, •.7i 	to 

Greene s office furtz.er 72:_ats  ail (ernvhasis 	original) of the pavers 	1:7 

Greene.; (Opp To 	P 7-'5) :t doesn't, because there TAra.F. not and is not an'7 

6. Ms. Bar*. son states that =7 aiding Mr. Greene -is grounds for ft:is i 

dIsqualificatt=" (Opp to 	P p.5) It imat; but if this Court were so to crcier 

=e, I will comply. 

9. Ms. Baralson suggests that Mr. Greene should-be cilsqualified 

because I aza -a paralecal formerly employed by defendant's lawyers.-  (Opp 

To 	P p.5) I have never been employed by any organization lawyer. 

10. Ms. Bartilson declares that "Ishe has] been informed by private 

invest:1,7a_ tzrs hired by (herl law firm that (I] was present at Ford Greene s 

offices many times from August 3, 1991 =rough at least August 21, 1991, 
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often for hours and days at a time (Cmh To E..sp D.9,paza 	I was outside 

the United States froM August 3 until August 10, and not in Marin County 

where Mr. Greene s office is located =T August 13, 1991. Filed terett., as 

EZaibit 2 are copies of my boarding passes for my flights from San Francisco 

to Johannesburg, South Africa on July 19 and 2 0, returning August 9 and 10. 

11. Organization attorneyIia-n Drescher states that "tali i I ami 

Yanny't paralegal on this case, Iniy) new affiliation as an assistant to Ford 

Greene is truly outraszeous." (Supplemental lviemorand= in Support of 

__:efendants' Moticn To Dismiss Complaint With .Preluciice: hereinafter '':upp 

Memo," p.4) I am not Mr. Tantly's paralegal on this case, and my affiliation 

with Mr. Greene is wncuv peaceful, '.,awful, decent, helpful, respectul, and 

humorous. 

12. Mr. Drescher states that "Tanny's involvement= this case 

continues, this time throurt a different "extension'--the =proper activities 

of Yanry'c paralegal, C-erald Arms: one.' (Supz Memo p.5) am not Mr. 

7a-^_dy's paralegal. I an...cwereci 	ca_11 for help during the period he was 

a=rney of record in this case I Spent parts of two days on July 15 and 15 

in Mr fanny's office during which time the only "worlc" i did was to write 

two declarations, one of which was also used by Mr. Greene. Mr. 'fanny gasr° 

me no inst.—actors or sugrestions at any traie to pass on to Mr. Greene or to 

- 
_ 

anyone else involved i:: the Aznarati litranon. I am not Mr. YInny'c 

'extension' into this czse. This organization's actions in attemptng to deny 

their victors, the A=arans, not only legal representaton but support to '.he 

Az:121=s,  legal representatives is what is improper. 

13. Mr. Drescher states that in 1984 I was "plotting against the 

ScientologT Churches and sing out staff =embers 1:4!r.rio Would be loinlling to 

assist [mei is overttrowing Church. leadership." (Sapp Memo p.5) The 
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orgariization is not a olturch. Organircion operatives David Kluge and 

Michael Rieder soi:rt 	out  and 	rr.7 trlIct 7.—"e.1"7t Z.1  close frien,:i 

•4tioin the orsranit7ation coerced into ParaciParinc 1,  an operation to atterri;t 

to entrap me. The ore,","ation operatives  stated tt,t they Igarited to rel,=n 

the organization and rid it of its cr:= 1  activities and they asked me to 

help. They said they wanted to save Scientology from its criminal 

readership. They stated they were operating secrectly within the 

orzprirtion for fear of, inter alia, bet? 'killed 7: ley used =7 willineneet 

_ :_o=unicate and to help to attempt to enveiele me lets the commission of a 

r..r=e. When that failed, the organiza.tion simply twisted my refusal to 

participate in the suggested crirninal act into further accusations. 

14. Mr. Drescher states that "ttihe Church obtained ir_,formation about 

tm7iplar.s and, through a notice-sanctioned investigation, provided (mei with 

the "defectors" II) sought" (Supp Memo p.5) That the organi=tion and its 

lawyers have told this lie so many ti=es in so many jurisdictions over so 

many years has not =ate it any more true now 	'?.,rneri they corcocte(t 

the plot : was videotaped. The videos are still embarrassing to ine because 

: use foul language. What I say does not mean what the orgprIntion and its 

lawyers say it means. A private investigator (who, during this period 

threatened to put a bullet between my eyes) obtained a false auttor=zion 

from an LAPD officer, who was YIiricelf suspended six months for his 

participation in the crime. The organization did not obtain information about 

my plans; it created the whole operation, including what my "plans" were to 

be. 

15. Mr. Drescher states that 'loin November 30, 1984 [II met with one 

Michael Rieder, an individual. whom I I l thought to be one of fm7I "agents"_ 

(but who is reality was loyal to the Church)' (parens in onginal). (Supp 

4 



Memo p.5) I never consldereci -kinder my agent, nor cid I consider that 

:.ad any agents. Pinder was not loyal to the "churct.-  He was beln7 operated 

by what the operatives called the "cri=2.1 leadership.' 

16. Mr. Drescher states that 'the conversatfon iwasi recorded with 

written perrion from law enforcement' (Supp Memo p.5) It wasn't. The 

Chief of the LAPD denied authorizing the illegal operation, and the officer 

was suspended for his "perraission." 

17. Mr. Drescher quotes some out-of -context statements from my 

:Iovemter 1984 rr.eetingwIth Michael Rinder and avers that they meant 

that I was recommending that the group of "reformers • did not need "actlial 

evidence of wrongdoing to Ihria_e allegations in Court 2.7,4".t the Church 

leadership.-  (Supp Memo p.5) My answer to Rinder is cut of frustration 

because he appeared tr be unable to understand that a complaint contains 

allegations,  and the pro.of of the allegations is achieved through 

documentation and tes=ony, including even the well-known fact of the 

orga=tions long history of destruction of evidence, ottained t......rouvi the 

Litigation up to the end of =al. Elsewhere and in other conversations I 

discussed with the "reformers' what was ac=ally Known and document-ed, 

and which could be alleged  in the complaint they insisted they wanted to 

file. I discussed with the 'reformers" an inventory of cr,_ninal acts for which 

we knew the organization was responsible. They included burglary of state,  

and federal offices, theft, obstruction of justice, blaornil assault, civii rivats 

violations, immiszration fraud, tax fraud, attempted entrapment of Feder?! 

Judges, framing of my own attorney Michael Flynn, the use of preclear folder 

information against all Scientolosists, all the acts which flowed from "fair" 

gaffs, and tie use of their chantable e,orporaton fUndS tO carry out these 

criminal acts. 
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18. Organization attorney Eric Lieberman states that "the utter 

disregard of the truth that the Aznara.= nave made the tradernarx cf their 

litintion effort, tea.rs the vrrrl.stakatle signature of Gerald Armstrong, 

whose theory of litigating asainst Churches of Scientology, as icaptured on 

videotape in 1984, is not to worry about what the facts really are, tut 

instead to choose a state of "facts' that should survive a challenge by the 

Church and 'just allege it." (Reply In Support of Defendants' Motion For 

Summary Judgment eased Cn the Statute of Limitations; hereinafter "Repi,,7 

:tat Lim," p.2,3) This is not true. It is simply fz=er  exploitation of the 

fr tuts of the organization's covert actons against me: the illegal 1984 

videotape regarding wnat the organi=tion calls the "Armstrong Operation,' 

Until I started to help Mr. Greene, I had nothing to do with the r,.=arar.  case, 

which was filed in April 1988, except for my help to Mr. Twiny ciescrthed 

paragraph 12 _above. I have given no facts to the A=arans, nor any 14-2'21 

strategy. Besides the declarations I have written, all of wr.ich are now 

before tits Court, i have wr.tten not one word in any of the filed tapers. My 

help to Ford Greene fn 2.n. of the paters recently filed tae  teen in 

proofreading., copying, collating, hole-puriching, spling, stamping, 

F.)acY27irg, labeling, air reight.r..g and riHrg Mr. Greene and I have nat 

several conversations during this period, some of which cercatniy concerned 

the litigation. 

19. Mr. Lieberman states that 'lilt is clear that Cmyi inlluence and 

philosophy permeates the Azziaran's oppositions." (Reply Stat Lim p.3) 

pray that that is t-ue, because shy philospny in litigating against the 

organization is to tell the truth, have the faith that, no matter what lies the 

organization tells or operations it runs or how threatening the organization 

appears to be, truth will prevail; that, no matter how the organization 
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Perverts the law, ma.tibulates courts, testifies falsely, fights u.nfalny, 

religion as a sword and then a shield  and abuses Cie legal process, justice 

will, if fought for honorably, triumph. 

20. Mr. Lieberrri _rates that 'loin August-19, 1991 filacl=ttzr-i to 

one of defendants' counsel that (II was at Greene's office 'helping out."' 

(Reply Stat Lim p.3) I admitted no such ttinz. I was doing nothing even 

faintly Improper 'which would require admisslon. I have been completely 1.1.1) 

front about my being in Mr. Greene's office and helping !Urn t is the 

__orzpni7ation which has ctulteci around and enzazed in improprieties which 

it should acinut to. I was so shoed when I discovered the organization 

operatives videotapinz me on Auzust 20 that I wrote Mr. Lieberman to 

protest the tzrassment. when I found the operation continuing on Aurist 

21 I again wrote Mr. Lieber=an, and called his office, advised one of his 

assoates of the operation and pleaded that it be called off. Copies of my 

letters are filed herewith asbits 3 and 4. Mr. Ueberman has not 

answered my le=ers, has not mentioned them in his papers, which he si7ned 

on August 25, but has escalated the attacii on my character and L':Itnt.lor.s. 

The operaton has coritriueci at least until August 30. Because of its form 

and nature, and because of =7 knowledge of ors-A_nization operations and its 

philosophy of opportui.ustic hatred, I believe that this operauon does not 

have as its maior goal the proof that I am helping Mr. Greene. I believe its 

goal is intimidation and the assembly of intelligence information for future 

acts. 

21. Mr. Lieberman states that the real thrust of the Aznarans' 

Crppositon is_the 'just allege it' philosophy of Te.any's paralevl, Gerald 

Arrrstrctg." (Reply Stat Lira p.33) I am  not Mr.  yatin" paralegal, and  -just  

allege it is really the organizttion's litigation theory. L Ron Hubbard 
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.srablisted the Guardian's Office and then the Office of .Tiecial Afftrs 7,C 

carry out his way of litizatinz. 

'In the face of danger from Governments or courts 

If attacked on some vulnere.ble poini;by anyone or anything or 

any organization, always find or rnanufact.ire  (e pasts added) 

enough threat against them to cause them to sue for peace.' I. 

Ron Hubbard, Policy Letter of 15 A1.121.1st, 1960 "Dept  Of GoVT-

Affairs." (itit 5) 

22. Mr. Lieberman states that '1•-nyi "relying out" while the Opposition 

was concocted not 01117 reveals the co:1=1=g taint of 'fanny s involvement 

with tits case, it establishes the guiding principle that resulted in ithei 

Opposition..." (Reply Stat Li= p.34) Not one thing, not the ability ti.) 

proofread, photocopy, collate, hole-punch, staple, package, label, air freight 

or mail that I did in connection  with the preparation of the Aznzrans.  

oppositions, did I learn from Mr. 72.r.ny. Not the ability to spot and confront 

orzanization operatives did I learn from Mr. Yanny. Not the ability to write, 

nor any fact or idea or word in any declaration did I learn from Mr. 'fanny. 

have been the target of 'fair" game since I left the organization Lo. 1g8 1, Ind 

understand its philosplay. I know the organization's litigation theories and 

practices and I understand the psychopathology of L. Ron Hubbard and why 

he and his organization came to be viewed by Courts as paranoid and 

schizophrenic. There is nothing Mr. 'fanny could possibly tell se wnich 

would surprise me or be additional to what I know about this organization. 

Mr. Yar.ny has provided no 'guiding principle* whatsoever. The organization, 

by making  and maintaining fair game as its guiding principle, established the 

guiding principle in this litigation. The fair game doctrine will dog the 

organization as long as there are honest and free men or until the 
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orstnization, not denies its existence, but combletely a*'r.i sincerely 

repudiates it. . 

23. Mr. Lieberman,  states that "Inayi philosophy of litigauon is that 

facts and the truth are irrelevant and that all that-is required- to prevail :s 

allege whatever needs to be alleged.' (Reply Stat Lim p.34) I have survived 

all the cross-examination and depositions by the organization, the 

documentation attacks by the organization, the character assassination by 

the orprirtioa, the use of my preclear folder information, the operations, 

e tireats, the assaults, because truth is relevant Althousn there 

-..indoubtedly is some memory loss over the past twenty-two years, and 

although there may even be some discrepancies in forty-seven days of 

sworn testimony, I have survived reArnirltion and cross-email = ton 

because I have, as much as is humanly possible, told the truth. I have said 

what I have known, known when I didn't know something, and stated my 

op=ons as op=ons. : t is my op=on that one honest man can confront and 

ranquist a dishonest crganuzation, no matter how biz or tow orzanrzed. 

Gratefully there axe a few honest :nen to =take the work Uzi:ter. 

24. Mr. Ideberman states that "Itlhe Aznarazis desperation to defeat 

this motion is so profound that they resort not only to the 'just allege it" 

litization philosophy of Joseph A Yanny's paralegal assigned to this case, 

Gerald Armstrong, but also to enlisting Armstrong's help in this cynical, say-

anyming-you-have-to approach to the truth.' (Reply In Support of 

Defendants' Motion For Slirnfrlry,  Judgment Pursuant To the First 

Amendment; hereinafter Reply First Am, p. 2) I am not Mr. Yanny s 

paralegal, and I am not assigned to this case. The desperation which 

resulted in the tr_liStiL,g of my  help had a purely lovett2.1 bells. Mr. *filkett 

faced a mountain of organizational motions which required oppositions, and 
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no time to do theta. He has no employee but a secrerzry writ) comes in a 

couple of evenings a week sometimes and sometimes on fa:1,1rdays. He 

needed simple office backup in the form of prc)ofreading, photocopying, 

collating, tole-punching, etc. I am blessed with these s=ple office shilic 

and I have a knowledge of the subject matter and the cause in winch Mr. 

Greene labors. I am aware of the awesome disparity of resources between 

Mr. Greene and the army of law firms, lawyers, paralegals, secretaries, and 

organizational legal machinery of his opposition. I am aware of the 

_organization's policies and practices of neutralitr,2 or elim='ting the les-L 

support of its enemies. How could anyone resist a call to help this 

situation? It was not a conspiratcrial thought that plunked me down over a 

year ago within rIfirrlz distance of the Hub Law Offices and sporting the 

same =p code. What It was was merely raking  the inevitable not only 

funny but easier. 

25. Crgani=tion a=rneys have made much of the fact that Joseph 

Ya.=7 has teen enjoir.ed from rebresentinz me in litization adverse to the 

orza=ation. (0p To Ex P p.10; Supp Memo p.4) He is, of course, its former 

attorney. i have been worvir, g with Mr. Greene since Auzust Ir. I have not 

seen nor heard one 10,,ord of Mr. 'fanny's irifluence in tIts case, beyond the 

fact that the organiton just alleged it. 

I declare under penalty of perjury under the laws of the State of 

California and the United States that the foregoing is true and correct. 

rz..wciateci on September 3, 1991 at Sleepy Hollow, California. 
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DECLARATION OF GERALD ARMSTRONG 

I, GERALD ARMSTRONG, declare: 

(1) In the case of Julie Christofferson-Titchbourne  

v. Church of Scientology of California, et al., Multnomah 

County, Oregon, Circuit Court No. 7704-05184, currently 

being tried in Portland, Oregon, defendant organization was 

ordered to produce my B-1 files. B-1 is Bureau One, the 

Intelligence Bureau of the Guardian's Office. 

(2) Although the names B-1 and Guardian's Office have 

been changed, the same intelligence functions are still 

performed by Scientology connected organizations. I was 

present in court during the Christofferson trial, when 

Howard Gutfeld, a Scientology representative, testified that 

B-1, intelligence files and private investigator reports are 

now maintained in the Office of Special Affairs, a branch of 

Scientology. 

(3) Defendant organization in Christofferson produced 

approximately five inches of materials from my B-1 files. 

Many of the intelligence reports or operations programs 

referenced in the B-1 materials produced, have been deleted 

by defendant organization. Nevertheless, the materials 

which were produced are completely relevant in the instant 

case. The materials produced are all internal Scientology 

correspondence or programs, and there is no correspondence 

to or from attorneys. 
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(4) There are numerous references to my preclear (pc) 

files in the produced B-1 materials, and there are
 entries 

in the B-1 time track, the chronology that forms p
art of the 

B-1 materials, which show unequivocally that Scien
tology 

intelligence personnel had my pc files after I lef
t the 

organization, and excerpted data for intelligence
 use. One 

such entry uses the words "in session" as source o
f an 

account of a sexual encounter I had with a woman.
 "In 

session" means that the information came from the 
auditor's 

reports in an "auditing session." 

(5) My pc folders were used as well in the oper
ation 

by Scientology/Hubbard against me which resulted i
n the 

illegal videotaping of me in a series of conversat
ions with 

individuals who represented to me that they sought
 to 

reform the organization and correct its abuses. T
here are 

statements on the videotapes which substantiate th
e fact 

that my pc folders were used as a lure to entrap m
e. 

(6) Just after the trial in the defense part of 
the 

instant case and just prior to my going to London
, England 

to testify in a child custody case, I received a 
call from 

someone whom I later confirmed was "Joey," the in
telligence 

operative videotaped along with me in the Novembe
r 7 and 9, 

1984 meetings. In the telephone call, Joey said 
that my pc 

folders were being moved and I would be able to g
et them 

if I wanted. He said that my folders would be in
 a certain 

place the next night where I would be able to pick th
em up. 
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I asked him if it could be at all constru
ed that I would be 

accepting stolen property and he said he
 didn't know. For 

that reason and because I was leaving for
 London, I declined 

Joey's offer. This phone call is discuss
ed in the 

November 7, 1984 videotape. 

(7) In another November, 1984 meeting wi
th Mike 

Rinder, another Scientology operative, wh
ich meeting was 

also surreptitiously videotaped, my pc fo
lders were also 

discussed. Rinder stated that (following
 the Armstrong  

trial) my folders were moved from Clearw
ater. This was 

probably a lie, since the whole operation
 against me was 

based on lies by the organization, but it
 did show Rinder's 

knowledge of the use of my pc folders in 
the operation. 

(8) The idea to use my pc folders to e
ntrap me arose 

from a "debrief" by my former wife, Terri
 Gamboa, of a 

meeting we had in March, 1984 just prior 
to the Armstrong  

trial. This "debrief," attached hereto a
s Attachment A, was 

recently produced by Scientology as part
 of my B-i files and 

was admitted into evidence in the Christ
offerson trial. The 

"briefing" and all other programs and do
cumentation which 

arose from this "debrief," have not been
 produced. 

(9) Regarding my pc folders, Mrs. Ga
mboa states in 

Attachment A, page 4, paragraphs 6 and 7
: 

"An important point for him was 
getting his pc folders back as 

he feels that that's the solution 
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to his future sanity. He brought 

this up several times. 

A line has been established with 

him and possibly this can be built 

up from here and used again in the 

future. He is desperate and he 

has no way out at this point." 

Terri Gamboa was then working for Author Se
rvices, Inc., yet 

the "debrief" was in Scientology intelligen
ce files. 

(10) There is no doubt that Scientology/Hub
bard or 

their connected corporations have used my p
c folders, and 

used the information and the folders themse
lves to entrap, 

intimidate and destroy me. The folders and
 contents are 

mine and these organizations do not have th
e remotest right 

to them. 

Sworn under the pains and penalties of perj
ury this 7th 

day of May, 1985. 

Executed at Portland, Oregon. 

GERALD ARMSTRONG 

Not ry Public for Oregon 
My Commission expires: 5/11/87 
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